
Nowe 
prezydium rady
Rada Miejska 
w Sochaczewie wybrała 
nowego przewodniczącego 
i jego zastępców
                                              str. 2

Dodatek osłonowy 
Urząd miejski przyjmuje 
już wnioski od 
mieszkańców. Można je 
składać do 30 kwietnia
                               str. 5

Dekada 
po aferze DPS
Przypominamy kulisy 
afery, która wstrząsnęła 
nie tylko powiatem 
sochaczewskim
                                        str. 6-7

Najdłuższa 
w Polsce
Muzeum Kolei 
Wąskotorowej 
udostępniło 
dwa nowe obiekty: 
hologram parowozu 
Riesa oraz ostatni 
fragment 
makiety 
                                          str. 13

POLECAMY
Dziś w „Ziemi”

Nr 2 (1463)  23.01.2024 r.    ISSN 1231-7179    Numer indeksu 328 006

SOCHACZEWSKA

ZAGRA WOŚP!
 strony 15 i 16

Więcej na str. 8, 12 i 14

Ferie na półmetku
Za nami pierw-
szy tydzień ferii. 
Zajrzeliśmy do 
sochaczewskich 
instytucji, aby 
zobaczyć, jak 
młodzi spędzają 
zimową przerwę 
w nauce. Tych, 
którzy nudzą 
się w domu lub 
właśnie wrócili 
z zimowych wo-
jaży, zachęcamy 
do zapoznania 
się z ofertą 
zajęć w drugim 
tygodniu ferii

Program pro� laktyczny 
NFZ, w ramach którego 
kobiety mogą wykonać 
bezpłatną mammogra� ę 
bez skierowania, został 
poszerzony o kolejne rocz-
niki. Mogą z niego obecnie 
skorzystać panie w wie-
ku 45-74 lata. Najbliższy 
termin w Sochaczewie to 
25 stycznia.

LUX MED Diagnostyka 
zaprasza kobiety na bez-
płatne badanie mammo-

gra� czne w ramach Pro-
gramu Pro� laktyki Raka 
Piersi. Aby z niego skorzy-
stać, nie trzeba mieć skie-
rowania, wystarczy zareje-
strować się pod numerem 
telefonu 22 880 90 80 (*3). 
Badanie można wykonać 
raz na dwa lata, a program 
obejmuje obecnie kobie-
ty w wieku 45-74 lata. Rak 
piersi, wykryty na wcze-
snym etapie, jest niemal 
w stu procentach wyle-
czalny, dlatego tak ważne 

jest wykonywanie regular-
nych badań. Jeśli w mam-
mogra� i zostaną wykryte 
nieprawidłowości, dalsza 
diagnostyka zaczyna się 
natychmiast, a uczestnic-
two w programie zapewnia 
szybką ścieżkę leczenia. 

Mammobus przyje-
dzie do Sochaczewa 25 
stycznia. Zaparkuje przy 
markecie Kau� and (ale-
ja 600-lecia 39). Pacjentki 
przyjmowane będą w go-
dzinach 10.00-16.00. 

Bezpłatna mammogra� a dla większej grupy
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WAŻNE TELEFONY
Pogotowie ratunkowe 999
Policja 
997, 47 705-52-22
Straż pożarna 
998, 46 862-23-70
Pogotowie energetyczne
991
Pogotowie gazowe (Sime Polska) 
602-343-343, 792-008-866
Urząd Miejski 
46 862-27-30, 46 862-22-35
Całodobowy telefon 
alarmowy Urzędu Miasta
46 862-36-82
Urząd Skarbowy 
46 862-26-04
ZUS 46 862-64-33
Starostwo Powiatowe 
46 864-18-40, 46 864-18-73
ZWiK 46 862-82-30
Zgłaszanie awarii: 
sieci wodociągowej 
668-453-422
sieci kanalizacyjnej
604-195-871
Dodatkowo każdego dnia po godz. 
15.00 awarie można zgłaszać pod 
numerami telefonów:
SUW Płocka 
46 811 16 44, 
602 248 627
SUW Chodaków 46 863 26 35,
662 294 742
Oczyszczalnia ścieków 
662 294 743
ZGK 46 862-81-06, 46 
862-93-14
ZKM 46 862-99-27
Zgłaszanie awarii sieci 
oświetlenia ulicznego
698-088-755, 606-663-186
Szpital
46 864-95-00, 46 864-96-00
USC 46 862-23-02
Sąd Rejonowy 
46 862-32-64
PKP 19-757
Koleje Mazowieckie
22 364-44-44
MPT Taxi 191-91
Taxi 46 862-28-42
Taxi Nowa całodobowa 
888-766-600
PEC 
46 862-92-00, 604-206-108,
Muzeum Ziemi 
Sochaczewskiej 
i Pola Bitwy nad Bzurą
46 862-33-09, 
MOSiR 46 862-77-59
SCK 46 863-07-68
Centrum Usług Społecznych 
46 863-14-81, 
46 863-14-82

Miejska 
Audycja 
Samorządowa

W każdy 
wtorek 

i czwartek 
o 11:20

na antenie 

Daniel Wachowski

Przypomnijmy, że 19 grudnia 
ówczesna opozycja, mająca 
teraz 11 głosów w 21. osobo-
wej radzie, zyskała większość. 
Stało się tak, gdy do nowego 
klubu Koalicji 15 październi-
ka przeszło dwóch radnych 
wspierających od 2010 roku 
Sochaczewskie Forum Sa-
morządowe i PiS, pełniących 
w poprzednich kadencjach 
z ramienia Forum funkcje 
wiceprzewodniczących rady, 
wspierających burmistrza na-
wet w najtrudniejszych gło-
sowaniach. Na trzy miesią-
ce przed wyborami barwy 
klubowe zmienili Marcin 
Cichocki i Sylwester Zdzie-
szyński. Tym samym Koali-
cja i Bezpartyjni mogli zwo-
łać sesję i skutecznie obsadzić 
swoimi reprezentantami sta-
nowiska w prezydium rady. 
Przewodniczącego Sylwe-
stra Kaczmarka (PiS) zastą-
pił Adam Kloch (Bezpartyj-
ni Samorządowcy), miejsce 
wiceprzewodniczącego Ar-
kadiusza Karasia (PiS) zajął 
Jacek Krzemiński (Koalicja 
15 października), a Edwarda 
Stasiaka (Sochaczewskie Fo-
rum Samorządowe) Jolanta 
Kulpa-Szczapaniak (Koalicja 
15 października).

We wniosku o odwoła-
nie Sylwestra Kaczmarka na-
pisano m.in., że na grudnio-
wej sesji wprowadził chaos 
dopuszczając do głosu jedne-
go z gości, komentuje wypo-
wiedzi radnych, prowadzi do 
podziałów, przez co utracił 
zaufanie niezbędne do peł-
nienia funkcji przewodni-
czącego. Do tych zarzutów 
odniósł się Sylwester Kacz-
marek w odczytanym stano-
wisku o następującej treści:

„W związku z tym, że we 
wniosku o odwołanie mnie 
z funkcji przewodniczącego 
rady miejskiej, wśród ogól-
nych odniesień znalazł się tyl-
ko jeden konkretny zarzut, że 
w czasie sesji 19 grudnia 2023 
roku bezprawnie dopuściłem 
do głosu jednego z gości, wy-
jaśniam, że nie doszło do żad-

nego naruszenia przepisów 
samorządowych. Po wyczer-
paniu listy mówców i zdję-
ciu z porządku obrad punktu 
poświęconego nadaniu imie-
nia Bogdana i Ireneusza Pie-
traków stadionowi przy ulicy 
Warszawskiej, do głosu dopu-
ściłem prezesa Orlen Orkan 
Sochaczew Roberta Małolep-
szego, gdyż o taką możliwość, 
bez względu na rozstrzy-
gnięcie jakie miałoby zapaść, 
zwrócił się przed sesją. Pre-
zes nie zabierał głosu w swo-
im imieniu, ale niemal pół ty-
siąca naszych mieszkańców, 
którzy poparli podpisami po-
mysł szczególnego uhonoro-
wania braci Pietraków. Przy-
pomnę, że inicjatywa nadania 
imienia stadionowi przy uli-
cy Warszawskiej zrodziła się 
w środowisku sportowym, 
a podpisało się pod nim 460 
osób pamiętających, że bracia 
byli zaangażowani w sportowe 
życie miasta przez niemal pięć 
dekad. Uchwała poddana zo-
stała całemu procesowi kon-
sultacji społecznych, zyskała 
aprobatę Sochaczewskiej Rady 
Sportu, list z poparciem inicja-
tywy przesłał prezes Polskie-
go Związku Rugby. W świetle 
powyższego, poświęcenie kil-
ku minut między punktami 
obrad należy uznać za wyraz 
szacunku rady dla inicjatorów 
i organizacji popierających 

pomysł ustanowienia patro-
nów dla kompleksu sportowe-
go przy ul. Warszawskiej. Pra-
gnę też stanowczo podkreślić, 
że wypowiedź gościa w żaden 
sposób nie mogła już wpłynąć 
na decyzję rady, nie wpłynęła 
na sprawność przebiegu sesji 
i w opinii prawników nie sta-
nowiła naruszenia porządku 
obrad”.

W dalszej części stwier-
dził, że pozostałe opinie i oce-
ny zawarte we wniosku uwa-
ża za argumenty o czysto 
politycznym podłożu. Dodał, 
że niestety wielka polityka ze-
szła do samorządu. „Przez 
ostatnie trzynaście lat udawa-
ło się unikać podziałów, do 

czasu, gdy Państwo ruszyliście 
z kampanią wyborczą demo-
lując dobry obyczaj. To nie jest 
dobra wróżba na przyszłość”.

Na koniec odniósł się do 
faktu przejścia dwóch radnych 
do przeciwnego obozu, co 
jego zdaniem „w sposób rażą-
cy zakłamuje wynik wyborów 
z roku 2018. Odwróciliście się 
do swoich wyborców plecami, 
oszukaliście ich, bo doskona-
le wiecie, że nie zagłosowali-
by na was, na obóz przeciwny. 
Wiecie o tym. Mieszkańcy 
wypowiedzieli się wtedy jed-
noznacznie i wybrali 21 rad-
nych, z dwunastką radnych 
z koalicji Sochaczewskiego Fo-
rum Samorządowego i PiS. 

(…) By nie zakłamywać wy-
borów radni powinni zrzec 
się mandatów i wystartować 
w nowych wyborach pod wy-
branym szyldem. Na ich miej-
sce weszliby kolejni z listy, co 
utrzymałoby wynik wyborów 
samorządowych w pierwotnej 
formie. Prawo w tej kwestii jest 
nieprecyzyjne i niestety po-
zwala na takie wolty”. 

W przypadku Arkadiu-
sza Karasia i Edwarda Sta-
siaka uzasadnienie wniosku 
o ich odwołanie liczyło jed-
no zdanie, że powielali za-
chowania przewodniczącego 
i tym samym utracili zaufa-
nie radnych. Sylwester Kacz-
marek stwierdził, że jest ono 
kuriozalne. „Uzasadnienie po-
winno być takie, jak w moim 
przypadku. Przeszło dwóch 
radnych na naszą stronę, 
mamy większość, chcemy 
zmienić sobie prezydium, cała 
� lozo� a”. 

Gdy rada miała przejść do 
procedury odwołania Edwar-
da Stasiaka, radny Karaś przy-
pomniał, że to samorządowiec 
z najdłuższym stażem, naj-
większym doświadczeniem. 
Zwrócił się bezpośrednio do 
Marcina Cichockiego i Sylwe-
stra Zdzieszyńskiego z pyta-
niem, czy naprawdę chcą to 
zrobić? Do niedawnych kole-
gów klubowych zwrócił się też 
Edward Stasiak stwierdzając – 
radnym się bywa, a człowie-
kiem się jest. 

Zmiany w prezydium
12 stycznia odbyła się sesja rady miejskiej, zwołana w nadzwyczajnym trybie na wniosek 
jedenastu radnych z klubów Koalicji 15 października i Bezpartyjnych Samorządowców. 
W wyniku serii głosowań zmieniono cały skład prezydium.

RADNY EDWARD STASIAK
Edward Stasiak, żegnając się z funkcją wiceprzewodniczącego, powiedział 
między innymi: Chciałem przede wszystkim podziękować za współpracę 
wieloletnią panu Sylwestrowi Kaczmarkowi i panu Arkadiuszowi Karasiowi. 
Bardzo dziękuję za współpracę wszystkim państwu radnym, bo czy ta 
współpraca była lepsza, czy gorsza, to współpracowaliśmy, bo taka jest 
rola rady miejskiej. Chciałbym skorzystać z okazji i podziękować miesz-
kańcom, bo może nie będę już miał okazji, za trzy miesiące będą nowe 
wybory, a ja już w nich startować nie będę. Dziękuję za ten wieloletni wybór 
mnie na radnego i przepraszam, że może nie wszystkie spełniłem prośby 
czy potrzeby – ale to się nigdy chyba nikomu nie uda, bo tych potrzeb jest 
bardzo dużo. (…) Chciałbym odnieść się – z szacunkiem dla pana – do wypowiedzi radnego Roberta 
Błaszczyka. Nie można mieszkańcom przekazywać informacji nieprawdziwych, że dług miasta 
wynosi 90 milionów. Zatwierdzaliśmy nie tak dawno budżet miasta i Wieloletnią Prognozę Finansową. 
Załącznikiem do WPF była tabela, w której określone jest zadłużenie miasta (…). Jak wynika z tej 
tabeli, zadłużenie miasta wynosiło 51 milionów. Obok rubryka, w której wykazane są zobowiązania 
z tytułu tego zadłużenia, czyli oprocentowanie, które wynosi 3 900 000. Ale jednocześnie w budżecie 
przewidziane jest 5 700 000 zł na spłatę raty zadłużenia. Reasumując – zadłużenie na otwarcie 
budżetu wynosi 49 295 000 zł. I to chcę mieszkańcom przekazać, to jest prawdziwe. I nie tylko ja 
o tym mówię, ale potwierdziła to Regionalna Izba Obrachunkowa, organ kontrolny samorządu (…). 
I nie można takich nieprawdziwych informacji mieszkańcom przekazywać. 
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Technikum w Zespole Szkół 
im. Jarosława Iwaszkiewicza 
znalazło się na bardzo wy-
sokim miejscu w najnowszej 
edycji szkolnego rankingu 
Perspektyw. Szkoła zajęła 
25. miejsce wśród mazowiec-
kich techników i 125. w Pol-
sce. „Iwach” systematycznie, 
od lat zdobywa edukacyjne 
laury i pnie się w tabelkach. 
Pozostałe   sochaczewskie 
technika znalazły się poza 
punktowaną pięćsetką. 

W rankingu liceów na 320. 
miejscu w Polsce, a 93. na 

Mazowszu sklasy� kowano 
LO in. Fryderyka Chopina 
w Sochaczewie, co oznacza, 
że placówka otrzymała tzw. 
srebrną tarczę.  

W przyznawaniu miejsc 
w rankingu bierze się 
pod uwagę wyniki matur 
z przedmiotów obowiązko-
wych i dodatkowych oraz 
egzaminów zawodowych, 
a także udział szkoły w olim-
piadach przedmiotowych. W 
przypadku liceów uwzględ-
niane są tylko te szkoły, gdzie 
do matury przystąpiło co 
najmniej 12 osób. 

Do 29 stycznia organizacje 
sportowe mogą ubiegać się 
o środki z budżetu mia-
sta na zadania związane z 
rozwojem poszczególnych 
dyscyplin. Burmistrz ogło-
sił cztery konkursy ofert.

O środki z budżetu miasta 
można ubiegać się na czte-
ry zadania związane z upo-
wszechnianiem aktywnego 
uczestnictwa w różnych dys-
cyplinach sportowych po-
przez udział we współzawod-
nictwie sportowym dzieci, 
młodzieży i dorosłych:

1. Tworzenie warun-
ków sprzyjających rozwo-
jowi rugby – 360 000 zł

2. Tworzenie warun-
ków sprzyjających rozwojo-
wi piłki nożnej – 162 000 zł 

3. Tworzenie warun-
ków sprzyjających rozwo-

jowi tenisa stołowego – 
54 000 zł

4. Tworzenie warun-
ków sprzyjających rozwo-
jowi dyscyplin sportowych 
tj.  judo, pływanie i sporty 
wodne, koszykówka, spor-
ty walki i inne dyscypliny 
– 174 000 zł

Treść ogłoszeń i szcze-
gółowe zasady konkursów 
można znaleźć na stronie 
https://sochaczew.pl/oglo-
szenia-konkursowe.html

Dodatkowe informacje 
na temat konkursu można 
uzyskać w Wydziale Spor-
tu i Organizacji Pozarzą-
dowych Urzędu Miejskie-
go w Sochaczewie, ul. 1 
Maja 21, Kramnice Miej-
skie, II piętro, pok. 314, tel. 
46 862 22 35 w. 380, 381, 
382, e-mail: sport@socha-
czew.pl.

Daniel Wachowski

W ostatnich dniach informo-
waliśmy, że samorząd mia-
sta stał się właścicielem za-
bytkowej wieży ciśnień. Akt 
notarialny podpisano z PKP 
tuż przed Sylwestrem. Przy tej 
okazji sekretarz miasta Joanna 
Niewiadomska-Kocik, nad-
zorująca w ratuszu działania 
w zakresie kultury i ochro-
ny zabytków, zaproponowała, 
aby po wcześniejszym spraw-
dzeniu, czy obiekt jest bez-
pieczny, urządzić w nim dzień 
otwarty. Jak powiedziała, 
można w sobotę lub niedzielę 
otworzyć wieżę dla gości, po-
kazać jej wnętrze, potencjał. 
Po co? Bo o przyszłym zago-
spodarowaniu zabytku zde-
cydują sami mieszkańcy. Se-
kretarz chce zebrać wszystkie 
propozycje i opinie, by wspól-
nie z sochaczewianami wska-
zać przyszłość wieży. Czy 
znajdzie się w niej kawiarnia, 
galeria, mini kino, biblioteka, 
a może coś zupełnie innego?

Kilka razy nad możliwym 
zagospodarowaniem   wieży 
pochylali się studenci Wydzia-
łu Architektury Politechniki 
Warszawskiej. W ramach prac 
semestralnych brali udział w 
konkursie, jakie miasto i uczel-
nia organizowały dla studen-
tów ostatniego roku tego kie-
runku. W 2016 roku zwyciężył 
projekt Alicji Kozarzewskiej 
i Karoliny Rosy, który chcemy 
przypomnieć. Może ich praca 
będzie inspiracją dla mieszkań-
ców, gdy nadejdzie czas konsul-
tacji, jak sensownie zagospoda-
rować ten piękny obiekt?

W 2016 roku na łamach 
„ZS” Maciej Frankowski pi-
sał – koncepcja projektu do-
tycząca sochaczewskiej wieży 
zakłada stworzenie zintegro-
wanego punktu komunika-
cyjno-turystycznego, mają-
cego na celu zwiększenie 
atrakcyjności miasta, ale też 
rozwój turystyki rowerowej 
oraz promocję kolei wąskoto-
rowej prowadzącej do Kampi-
noskiego Parku Narodowego. 
W skład kompleksu miało-
by wejść przejście podziemne 
łączące peron stacji kolejowej 

z wieżą ciśnień. Przy wyjściu 
z podziemi znajdowałaby się 
sekcja przeznaczona pod usłu-
gi, handel i gastronomię, a tak-
że wypożyczalnię rowerów 
i parking rowerowy. 

Zasadą proponowanych 
przekształceń jest próba za-
chowania maksymalnej au-
tentyczności obiektu. Autorki 
pracy proponują szereg dzia-
łań konserwatorskich. Plano-

waną ingerencją w strukturę 
żelbetową jest usunięcie stropu 
oddzielającego dach skośny od 
kondygnacji. Konserwacji wy-
maga też struktura nośna bu-
dowli. Ciekawym rozwiąza-
niem jest wprowadzenie klatki 
schodowej, która ma pozwo-
lić na sprawną komunikację 
w zakładającym cztery kondy-
gnacje budynku oraz nie za-
burzy jego odbioru. Budynek 
miałby zostać odrestaurowa-
ny z wykorzystaniem materia-
łów inspirowanych kolejami – 
szkłem i stalą.

Punkt informacji tury-
stycznej połączony z galerią, 
obrazującą inne sochaczew-
skie zabytki, miałby zostać 
umiejscowiony na parterze, 
aby zapewnić komfortowy do-
stęp osobom niepełnospraw-
nym ruchowo. Pozostałe 
kondygnacje zostaną przezna-
czone dla restauracji (baru). 
Z uwagi na niewielką po-
wierzchnię obiektu zrezygno-
wano z wprowadzenia windy. 
Sanitariaty miałyby się znaj-
dować na pierwszej i drugiej 
kondygnacji. 

Istotnym założeniem pro-
jektu jest wyeksponowanie 
widoku z wieży poprzez wpro-
wadzenie atrakcyjnej funkcji 
na najwyższą kondygnację - 
mógłby znajdować się tam bar. 
Przestrzenie wysokich kondy-
gnacji obiektu miałyby zostać 
dodatkowo wzbogacone o an-
tresole.

Zdaniem autorek, wystrój 
wnętrza obiektu może nawią-
zywać do lat 20., kiedy powstał 
analizowany obiekt. Planowa-
ny efekt miałby być osiągnięty 
poprzez wprowadzenie mebli, 
ceramiki oraz innych elemen-
tów nawiązujących do oma-
wianego okresu. 

Równie ważny jest wygląd 
wieży ciśnień z zewnątrz. Au-
torki pracy chciałyby podkre-
ślić jej bryłę poprzez zmianę 
koloru obiektu na biały. In-
nym zabiegiem podkreślają-
cym fasadę miałoby być wpro-
wadzenie oświetlenia - opraw 
LED ze względu na ich sku-
piony strumień światła, niskie 
koszty eksploatacji oraz nieza-
wodność.

Tak mogłaby wyglądać
Jaka będzie przyszłość liczącej sobie ponad sto lat wieży ciśnień? Jak 
sochaczewianie widzą jej przeznaczenie? Podpowiadamy możliwe rozwiązania 
wraz ze studentami Wydziału Architektury Politechniki Warszawskiej.

Ostatnia kondygnacja, a na niej bar z podświetlanym, metalowym 
żyrandolem, nawiązującym do pojemnika na wodę

Pierwsza kondygnacja z antresolą i przestrzenią wystawową, 
gdzie np. można przypomnieć historię kolejnictwa w Sochaczewie

Do wieży ciśnień można dojść przejściem podziemnym łączącym 
peron stacji kolejowej z projektowanym kompleksem. W jego skład 
wchodzi pawilon przeznaczony pod usługi, handel i gastronomię, 
a także wypożyczalnia rowerów i parking rowerowy

„Iwach” wysoko 
w rankingu Perspektyw

Konkursy na zadania 
sportowe ogłoszone
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OGŁOSZENIE SPOŁECZNE

Oddany do użytku kilka 
miesięcy temu przebudo-
wany budynek dworca PKP 
w Sochaczewie cieszy oko 
i jest znacznie bardziej funk-
cjonalny niż przed rozpoczę-
ciem inwestycji. Docierają do 
nas jednak sygnały, że obiekt 
nie jest utrzymywany w wy-
starczająco dobrym stan-
dardzie – uwagi pasażerów 
dotyczą przede wszystkim 
czystości wewnątrz budynku 
i stanu dworcowych toalet. 

O wyjaśnienia poprosiliśmy 
PKP S.A. – zarządcę obiek-
tów. Jak poinformowała nas 
Agnieszka Jurewicz z Wy-
działu Współpracy z Media-
mi „zgodnie z umową � rma 
sprzątająca wykonuje usługę 
sprzątania dworca codzien-
nie. Zazwyczaj w godzinach 
porannych. Otrzymaliśmy 
zgłoszenia o zapchanych toa-
letach, co wynikało z tego, iż 
pasażerowie wrzucali środki 
higieniczne oraz gazety do to-
alet. Toalety zostały udrożnio-
ne. Mamy nadzieję, że pasaże-
rowie uszanują w przyszłości 
mienie publiczne i takie sytu-
acje nie będą się powtarzały. 
Niemniej zwiększyliśmy czę-
stotliwość audytów czystości 
na dworcu i będziemy reago-
wać na bieżąco na jakiekol-
wiek tego typu sytuacje”. 

Pasażerowie korzysta-
jący ze stacji PKP informu-
ją nas również o problemie 

z przejściem podziemnym 
między peronami. Jak wy-
nika z nadesłanej do naszej 
redakcji interwencji, po każ-
dym deszczu przejście jest 
zalane, a pasażerowie mają 
problem z dojściem na pero-
ny. O wyjaśnienie tej sytuacji 
poprosiliśmy PKP PLK S. A., 
która zarządza tym obiek-
tem.  

W odpowiedzi uzyskanej 
od PKP Polskie Linie Kolejowe 
S.A – Zakład Linii Kolejowych 
w Warszawie czytamy: „� rma 
utrzymująca przepompownie 
na terenie naszego Zakładu 
została powiadomiona o ko-
nieczności zabudowy moc-
niejszej pompy w przepom-
powni przejścia podziemnego 
stacji Sochaczew. Obecnie ste-
rowanie ręczne przepompow-
ni zostało przełączone na au-
tomatyczne. Pompa pracuje 
bezustannie. Jednocześnie in-
formujemy, że pracownicy 
sekcji eksploatacji monitoru-
ją stan przejścia podziemnego 
i reagują na każdą usterkę. Na 
chwilę obecną działanie prze-
pompowni jest prawidłowe”.

Kilka dni temu wpłynęło 
do nas kolejne pytanie zwią-
zane z dworcem i jego okolica-
mi. Jeden z mieszkańców pyta, 
kto odpowiada za chodniki 
przed dworcem, które w chwi-
li obecnej są śliskie. Za cały te-
ren dworca odpowiada PKP 
i tam należy zgłaszać uwagi 
i wnioski. 

Maciej Frankowski

Co roku z terenu naszego 
miasta do schroniska tra� a 
ok. 120 psów i kotów. Opie-
ka nad bezdomnymi zwie-
rzętami pochłonie od stycz-
nia do grudnia około 260 
tys. zł. Pracownicy i wolon-
tariusze fundacji poświęcają 
dużo uwagi poszukiwaniom 
nowych domów dla swoich 
podopiecznych. Regularnie 
ogłoszenia ze zdjęciami tra-
� ają na stronę internetową 
schroniska, na portale spo-
łecznościowe, są udostęp-
niane przez sympatyków 
schroniska.

Poby t    w   och ronce 
i przygotowanie zwierząt 
do adopcji to tylko jed-
no z wielu zadań schroni-
ska. Pakiet usług zawiera 
również   obowiązek   cało-
dobowego   wyłapywania 
bezdomnych zwierząt do-
mowych z terenu miasta (24 
godziny, 7 dni w tygodniu) 
w czasie nie dłuższym niż 
6 godzin od przyjęcia tele-
fonicznego zgłoszenia od 

pracownika Wydziału In-
frastruktury Miejskiej lub 
pracownika Centrum Mo-
nitoringu Miejskiego (po 
godzinach pracy urzędu 
oraz w święta zgłoszenia 
o zabłąkanych zwierzętach 
mieszkańcy mogą przeka-
zywać dzwoniąc pod nu-
mer 862-36-82).

Po badaniu lekarskim, 
gdy zwierzak tra�  już do 
schroniska, zostaje tam 
oznaczony czipem, ma za-
pewnione odpowiednie 
wyżywienie i całodobo-

wy dostęp do świeżej wody. 
Każdy nowy mieszkaniec 
ochronki musi przejść kwa-
rantannę, zostać odpchlony 
i odrobaczony, zaszczepio-
ny przeciwko chorobom za-
kaźnym, w tym wściekliź-
nie, przejść sterylizację lub 
kastrację (chyba, że wete-
rynarz wskaże ewentualne 
przeciwwskazania).

Ważnym zadaniem 
pracowników schroniska 
jest „socjalizacja” zwie-
rząt, tak aby w możliwie 
krótkim czasie tra� ły do 

adopcji. Pod tym wzglę-
dem schronisko w Nowym 
Dworze   Mazow ieck im 
może się pochwalić świet-
nymi wynikami. Od stycz-
nia do końca września br. 
ochronka w Nowym Dwo-
rze Mazowieckim przy-
jęła od swych partnerów 
348 zwierząt, a oddało do 
adopcji 423. Oprócz So-
chaczewa Fundacja Przy-
jaciele Braci Mniejszych 
obsługuje inne samorządy, 
m.in. Marki, Legionowo 
i Otwock.

Rada miejska podjęła de-
cyzję w sprawie zawarcia 
porozumienia dotyczące-
go współdziałania przy 
realizacji Mazowieckich 
Strukturalnych Inwestycji 
Terytorialnych na terenie 
Żyrardowskiego Obszaru 
Funkcjonalnego. Uchwała 
otwiera drogę do pozy-
skiwania dużych środków 
unijnych w nowej perspek-
tywie � nansowej na lata 
2021-2027. 

Współpraca między gmi-
nami subregionu żyrar-
dowskiego rozpoczęła się 
w sierpniu 2020 r. podpisa-
niem między 13 gminami 
„Wielostronnej deklara-
cji w zakresie partnerstwa 
na rzecz zrównoważonego 
rozwoju społeczno-gospo-
darczego Żyrardowskiego 
Obszaru Funkcjonalnego”. 
Pod koniec maja 2021 r. do 
współpracy dołączyły dwie 

nowe gminy, a we wrześniu 
kolejne osiem i tym samym 
do współpracy zobowią-
zały się łącznie 23 samo-
rządy. Ostatecznie jednak 
pod strategią terytorialną 
ŻOF podpisało się 21 miast 
i gmin, które zadeklarowa-
ły współpracę przy sięga-
niu po wsparcie unijne. 

W skład Żyrardowskie-
go Obszaru Funkcjonalne-
go wchodzą gminy z trzech 
powiatów – sochaczewskie-
go, żyrardowskiego i grójec-
kiego. Podczas ostatniej se-
sji rada miejska Sochaczewa 
wyraziła poparcie dla dal-
szych prac zmierzających do 
sformalizowania tej struk-
tury. Obecnie opracowy-
wana jest strategia teryto-
rialna - efekt prac czeka na 
akceptację marszałka. Ce-
lem strategii jest wskaza-
nie kierunków współpra-
cy zrzeszonych gmin, które 
w sposób najskuteczniejszy 

pozwolą wykorzystać szan-
se i mocne strony ŻOF oraz 
wpłyną na wzmocnienie 
jego potencjału rozwojowe-
go. W ŻOF działa 21 gmin, 
w tym wszystkie z powia-
tu sochaczewskiego. Lide-
rem projektu jest miasto Ży-
rardów i tam zlokalizowane 
jest biuro Mazowieckich 
Strukturalnych Inwestycji 
Terytorialnych. 

- Budżet UE na lata 
2021-2027 stawia na duże 
projekty, międzygminne, 
o zasięgu powiatowym lub 
większym. Preferowane 
będą zadania wyrównują-
ce dysproporcje w regionie, 
prowadzone przez samo-
rządy, które podpisały po-
rozumienia o przystąpieniu 
do obszarów funkcjonal-
nych – podkreśla wicebur-
mistrz Marek Fergiński. 

Podjęta przez radnych 
decyzja pozwoli przede 
wszystkim uregulować 

sprawy związane z powsta-
niem biura MSIT (Mazo-
wieckie Strukturalne Inwe-
stycje Terytorialne). Lider 
porozumienia, czyli miasto  
Żyrardów, w swoich struk-
turach wyodrębni specjalną 
komórkę, a koszty jej dzia-
łania ponosić będą wspól-
nie wszystkie zrzeszone 
w Obszarze samorządy. 

Jak zaznacza Marek 
Fergiński, dzięki porozu-
mieniu zwiększy się szan-
sa na pozyskanie środ-
ków unijnych na zadania 
z zakresu m.in. ochrony 
dziedzictwa kulturowe-
go, transportu lokalnego, 
efektywności energetycz-
nej czy OZE. 

- Gdy konkursy będą 
ogłaszane, nasze szan-
se będą dużo większe, niż 
gdybyśmy o środki ubiega-
li się samodzielnie – pod-
kreśla. 

(ig)

Żyrardowski Obszar Funkcjonalny – kolejny etap

Przyjaciele zaopiekowani
Znamy wyniki ogłoszonego przez miasto przetargu na zapewnienie opieki 
bezdomnym zwierzętom z terenu Sochaczewa w 2024 roku. Najlepszą ofertę 
złożyła, aktualnie współpracująca z samorządem miejskim, Fundacja Przyjaciele 
Braci Mniejszych, prowadząca schronisko w Nowym Dworze Mazowieckim.

NASZE INTERWENCJE

Dworzec PKP – ma być lepiej
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Izabela Goryniak

Jak czytamy na stronie Mini-
sterstwa Klimatu i  Środowi-
ska, 16 stycznia 2023 r. podpi-
sane zostało rozporządzenie 
zmieniające   rozporządze-
nie w  sprawie wzoru wnio-
sku o wypłatę dodatku osło-
nowego, które opublikowano 
w  Dzienniku Ustaw Rzeczy-
pospolitej Polskiej.   Na osta-
teczny wzór wniosku trzeba 
było poczekać jeszcze kilka 
dni, jednak 22 stycznia roz-
począł się nabór.  

Joanna Kamińska, na-
czelnik Wydziału Polityki 
Społecznej i Ochrony Zdro-
wia, wyjaśnia przy oka-
zji, że  w stosunku do po-
przednich edycji niewiele 
się zmieniło. Przyznanie do-
datku osłonowego zależy od 
kryterium dochodowego. 
W przypadku osób samot-

nie gospodarujących świad-
czenie przysługuje jeśli do-
chód nie przekracza 2100 
zł netto, a  dla gospodarstw 
wieloosobowych to 1500 zł 
na  osobę. Wnioski będzie 
można składać do 30 kwiet-
nia, a wypłata, po pozytyw-

nym rozpatrzeniu, ma na-
stąpić jednorazowo do 30 
czerwca. Wysokość dodatku 
może wahać się w granicach 
od 228,80 zł do 822,25 zł. 
Przyznanie dodatku nie wy-
maga decyzji administra-
cyjnej, zatem  o jego przy-

znaniu wnioskodawcy będą 
informowani mailowo, a nie 
na piśmie.

P r z y p o m n i j m y , 
że  wnioski należy składać 
we właściwym ze wzglę-
du na miejsce zamieszkania 
urzędzie gminy.

Od 1 stycznia 2024 r. 
obsługę bankową so-
chaczewskiego   ratusza 
przejął Vistula Bank Spół-
dzielczy posiadający w So-
chaczewie oddział przy ul. 
Chopina 160. Tak będzie 
przez najbliższe cztery 
lata. 

Oznacza to, że najróżniej-
sze opłaty i podatki lokalne 
trzeba będzie wpłacać na 
nowe numery kont. Zmie-
niły się nie tylko numery 
kont urzędu, ale też szkół 
podstawowych, przedszko-
li, żłobka, Centrum Usług 
Społecznych, Środowisko-
wego Domu Samopomo-
cy, ZKM, MOSiR, Zakładu 
Gospodarki Komunalnej, 
Muzeum Ziemi Socha-
czewskiej i Pola Bitwy nad 
Bzurą, Miejskiej Biblioteki 
Publicznej, SCK, Miejskie-
go Zespołu Ekonomiczno-
-Administracyjnego. 

O zmianach nume-
rów rachunków   banko-
wych Urzędu Miejskiego 
w Sochaczewie informo-
waliśmy już w listopadzie 
2023 roku. Nowe nume-

ry rachunków dostępne 
są na stronach interneto-
wych i Biuletynie Infor-
macji Publicznej Urzędu 
oraz podległych mu jedno-
stek organizacyjnych i pla-

cówek oświatowych. Nu-
mery kont można również 
uzyskać osobiście, podczas 
wizyty w urzędzie, czy jego 
właściwych jednostkach 
oraz placówkach.  (aw)

Już można 
składać wnioski
Zgodnie z ustawą od 1 stycznia można ubiegać się o dodatek osłonowy, czyli bezzwrotne 
świadczenie niwelujące skutki infl acji. Po raz pierwszy można je było uzyskać w 2022 roku, 
teraz można będzie się o nie ubiegać po raz kolejny. Jak informuje Wydział Polityki Społecznej 
i Ochrony Zdrowia w Urzędzie Miejskim, nabór wniosków rozpoczął się 22 stycznia.

NR 40 9011 0005 0013 1788 2000 0030 Vistula Bank Spółdzielczy 
- właściwy do wpłacania m.in.: 

- podatku od nieruchomości, rolnego, leśnego i od środków transportowych 
- obowiązuje do czasu nadania indywidualnego numeru rachunku, o czym 
podatnicy zostaną poinformowani listownie

- opłaty skarbowej
- opłaty z tytułu wieczystego użytkowania gruntu
- opłaty za przekształcenie prawa użytkowania wieczystego w prawo 
własności 

- opłaty za nieruchomości oddane w trwały zarząd
- opłaty z tytułu najmu i dzierżawy 
- opłaty za tymczasowe wejście na nieruchomość 

- opłaty za zajęcie pasa drogowego i karę za zajęcie pasa bez zezwolenia
- opłaty za wycinkę drzew i karę za wycinkę bez zezwolenia
- opłaty za koncesję na sprzedaż alkoholu 
- opłaty za duplikat Sochaczewskiej Karty Mieszkańca
- opłaty za wydanie i zmianę treści licencji taxi
- zwrotu opłat za eksmisję
- zwrotu odszkodowań za niedostarczenie lokalu socjalnego
- zwrotu bonifikaty na sprzedaż mieszkania
- renty planistycznej 

NR 95 9011 0005 0013 1788 2000 0010 Vistula Bank Spółdzielczy - właściwy do wpłacania m.in.: 
- opłaty za udostępnienie danych osobowych
- opłaty duplikat lub domówienie dodatkowej formy ogólnopolskiej 
Karty Dużej Rodziny

- dotacji
- subwencji

Nr 27 9011 0005 0013 1788 2000 0070
- do opłat za odbiór odpadów komunalnych (obowiązuje do czasu nadania indywidualnego numeru rachunku, o czym podatnicy zostaną poinformowani listownie)

Nr 06 9011 0005 0013 1788 2000 0060
- do opłat związanych ze Strefą Płatnego Parkowania

Nowe konta bankowe w urzędzie

Od stycznia mieszkań-
cy naszego miasta mogą 
skorzystać z usługi „Złota 
rączka dla seniora”. Cen-
trum Usług Społecznych 
w Sochaczewie wprowadza 
nową, bezpłatną usługę 
drobnych napraw, z której 
mogą skorzystać osoby po 
70. roku życia. Projekt zo-
stał wdrożony w  ramach 
Sochaczewskiego Budżetu 
Obywatelskiego.  

Cieknący kran, zatkany 
odpływ, nieszczelna rura, 
pęknięta uszczelka, prze-
palona żarówka? Żaden 
problem! W usunięciu tych 
i  podobnych usterek po-
może bezpłatnie facho-
wiec w  ramach projektu 
„Złota rączka dla senio-
ra”. Z usługi mogą korzy-
stać seniorzy z  Sochacze-
wa, którzy ukończyli 70 lat, 
w pierwszej kolejności oso-
by samotne, chore, które 
nie potra� ą poradzić sobie 
z  domowymi naprawami 
i nie mogą liczyć na wspar-
cie bliskich osób.

Usługa będzie wykony-
wana nieodpłatnie, a koszt 
zakupu materiałów uży-
tych do usunięcia uster-
ki, do kwoty 50 zł, pokryje 
miasto. Jeśli koszt mate-
riałów przekroczy tę kwo-
tę, różnicę pokryje senior. 
Pracownik wykonujący 
usługę posiada identy� ka-
tor z logo UM i CUS.

Zgłoszenie usług odby-
wa się za pośrednictwem 
CUS Sochaczew pod nu-
merami telefonu: 46 862 14 
81 wew. 300, osoba do kon-
taktu - Magdalena Orliń-
ska oraz pod adresem mailo-
wym: magdalena.orlinska2@
cus.sochaczew.pl w  godzi-
nach 8.00-15.00 od ponie-
działku do piątku w dni ro-
bocze.  Zgłoszenia usługi 
może dokonać zarówno sam 
bene� cjent, jak i w jego imie-
niu rodzina, instytucja - np. 
PCPR - lub  osoba trzecia. 
Osoba zgłaszająca zobowią-
zana jest do podania kontak-
towego numeru telefonu.

Centrum Usług 
Społecznych

Złota rączka 
dla seniora już działa

Przykładowe rodzaje usług, 
które wykona „Złota rączka”:
- wymiana/naprawa kranów w kuchni i łazience,
- udrażnianie zatkanych odpływów,
- naprawa nieszczelnych rur,
- naprawa spłuczki,
- montaż/wymiana deski sedesowej,
- podłączenie pralki/zmywarki,
- wymiana żarówki,
- naprawa/wymiana gniazdka elektrycznego,
- regulacja/uszczelnienie drzwi i okien,
- naprawa klamek/zamków w drzwiach i oknach,
- naprawa listew przypodłogowych,
- inne drobne czynności naprawcze i montażowe.

Projekt „Złota rączka dla seniora” nie obejmuje remontów 
(malowania ścian, kafelkowania), prac budowlanych ani 
składania mebli. Szczegóły projektu oraz regulamin w zakładce 
„usługi społeczne” na stronie CUS Sochaczew. 
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Sebastian Stępień

Ówczesna szefowa socha-
czewskiej prokuratury Be-
ata   Sobieraj-Skonieczna 
tak relacjonowała działa-
nia służb:

- Policjanci, wchodząc 
do mieszkań osób zatrzy-
manych, byli w szoku. 
Poczuli się jak w marke-
cie, ponieważ znajdowa-
ły się tam wręcz hurtowe 
ilości różnych produk-
tów i towarów. Na przy-
kład: proszki do prania, 
kawa, spodnie i inne ubra-
nia, czy choćby około 50 
słoików dżemu oraz wie-
le innych rzeczy. W tym 
miejscu należy dodać, że 
przedmioty te znalezio-
no tylko w trzech z pięciu 
przeszukanych mieszkań. 
U pracownika ochrony 
DPS i jednocześnie rad-
nego nic nie znaleziono, 
jak również u jednej z za-
trzymanych kobiet, któ-
ra mimo to złożyła bardzo 
szerokie wyjaśnienia, opi-
sując cały proceder, w któ-
rym sama uczestniczyła.

Ogrom 
nieprawidłowości
Wkrótce pojawiły się do-
niesienia o pobieraniu od 
pensjonariuszy dwukrot-
nie wyższych opłat za leki, 
a także o „lewych” fak-
turach za telewizory, lo-
dówki i inny sprzęt, który 
tra� ał do domów zatrzy-
manych kobiet. A tak-
że o okradaniu kont pod-
opiecznych za pomocą ich 
bankomatowych kart, ma-
jących służyć personelowi 
do wypłacania ich właści-
cielom kieszonkowego. Jak 
się później okazało, okra-
dani byli też zwykli pra-
cownicy DPS, choćby przy 
okazji nagród. Podpisywali 
na przykład odbiór 500 zł, 

a potem na dokumencie 
tym dopisywano z przodu 
jedynkę i w ten sposób pra-
cownik płacił podatek od 
dodatkowego 1000 zł, któ-
rego nigdy nie widział na 
oczy. Kiedy akt oskarże-
nia w wyłączonym potem 
przez prokuraturę wątku 
tak przyznawanych pre-
mii i nagród tra� ł do sądu 
w 2018 roku, wiedzieliśmy 
już, że powstała w ten spo-
sób szkoda wyniosła około 
300 tys. zł. 

Skrucha oskarżonej
Justyna N-S. przyznała się 
wtedy do winy, prosiła sąd 
o złagodzony wymiar kary 
i deklarowała, że w miarę 
możliwości zwróci całość 
zagrabionej kwoty. Było 
to o tyle zaskakujące, że 
w ciągu czterech lat trwa-
nia śledztwa oskarżona za-
przeczała swojemu udzia-
łowi w procederze, a nawet, 
przed różnymi sądami, 
wytoczyła procesy o na-
ruszenie dóbr osobistych 
osobom, które o niepra-
widłowościach w prowa-
dzonej przez nią placówce 
poinformowały organa ści-
gania oraz dziennikarzom, 
którzy opisywali te niepra-
widłowości, w tym nasze-
go dwutygodnika. Utrzy-
mywała również, że afera 
DPS to jedynie nagonka na 
jej osobę.

Z uwagi na przyznanie 
się do winy, proces w spra-
wie nieprawidłowości przy 
wypłacaniu premii i na-
gród pracownikom DPS w 
Młodzieszynie zakończył 
się już drugiego dnia swo-
jego trwania, 11 września 
2018 roku. W ostatnim sło-
wie przed ogłoszeniem wy-
roku Justyna N-S. mówiła:

- Chciałam bardzo ser-
decznie wszystkich prze-
prosić. Nie ma takich słów, 

które by wyraziły to, co 
państwu zrobiłam. Bar-
dzo przepraszam. Wsty-
dzę się mojego postępowa-
nia i, proszę mi wierzyć, ja 
z tym do końca życia będę 
żyła i nigdy sobie tego nie 
wybaczę.

Ostatecznie sąd przy-
chylił się do wniosku 
oskarżonej i, biorąc pod 
uwagę jej głęboką skruchę, 
wymierzył jej karę jednego 
roku bezwzględnego po-
zbawienia wolności. 

W zeznaniach N-S. 
często przewijał się były 
wicestarosta Janusz C. Po 
zakończeniu sprawy pre-
mii i nagród prokuratu-
ra skupiła się na innych 
n i e p r a w i d ł o w o ś c i a c h 
w DPS, m.in. okradaniu 
pensjonariuszy i zaku-
pach na konto ośrodka, 

które wcale do niego nie 
trafiały. 

Druga sprawa 
z jednej afery
Do ostatecznych rozstrzy-
gnięć doszło dopiero w paź-
dzierniku 2021 roku, kie-
dy na wokandzie znalazły się 
pozostałe wątki sprawy DPS 
w Młodzieszynie. Zgroma-

dzony przez prokuraturę ma-
teriał dowodowy był ogrom-
ny. Przekazane do sądu akta 
z trwającego pięć lat śledztwa 
zajmowały blisko 100 tomów. 
W procesie przesłuchanych 
zostało ponad 400 świadków. 

Akt oskarżenia objął 1100 
stron i odnosił się do niepra-
widłowości przy rozliczaniu 
delegacji służbowych i wdra-
żaniu programów � nanso-
wanych z funduszy unijnych, 
przywłaszczenia   środków 
z depozytów pensjonariuszy 
DPS, zatrudniania ludzi „na 
słupa”, przywłaszczania środ-
ków przeznaczonych na im-

prezy kulturalne dla pensjo-
nariuszy DPS itd., itp. Sam 
wydany w tej sprawie wyrok 
miał 1295 stron. 

Za głównego prowodyra 
nieprawidłowości w podle-
głych Starostwu Powiatowe-

mu w Sochaczewie placów-
kach sąd uznał byłą dyrektor 
DPS Młodzieszyn, nie dając 
tym samym wiary jej zezna-
niom, w których twierdziła, 
że działała na zlecenie Janu-
sza C. Skazał ówczesną dy-
rektor DPS-u w Młodzieszy-
nie N-S. na 6 lat więzienia. 
Karę pozbawienia wolności 
sąd wyznaczył także byłym 

pracownikom ośrodka. Na 
3 lata więzienia skazane zo-
stały Elżbieta G. oraz Elżbie-
ta R. Z kolei karę 2 lat pozba-
wienia wolności musi odbyć 
Barbara P. oraz była dyrek-
tor Powiatowego Centrum 

Dekada po aferze DPS
W styczniu tego roku mija dekada od głośnej afery, która „rozsławiła” Sochaczew na cały kraj. Jak się wtedy okazało, 
młodzieszyński piękny las skrywał przez parę lat mroczną tajemnicę. We wtorek 21 stycznia 2014 roku policja zatrzymała 
kierownictwo mieszczącego się tam Domu Pomocy Społecznej, w tym dyrektor Justynę N-S. Od tego momentu ruszyła 
prawdziwa lawina. Praktycznie co kilka godzin do opinii publicznej miasta i powiatu docierały szokujące informacje. 
Oszustwa, kradzieże i wyłudzenia - taki obraz wyłaniał się z doniesień policji, prokuratury i krążących plotek. Gdy w piątek 
24 stycznia tamtego roku zatrzymano i postawiono zarzut Barbarze B., dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie, 
stało się jasne, że choroba toczyła nie tylko DPS, ale sięgała do innych powiatowych instytucji.

Policjanci, wchodząc do mieszkań osób zatrzymanych, byli 
w szoku. Poczuli się jak w markecie, ponieważ znajdowały się tam 
wręcz hurtowe ilości różnych produktów i towarów. Na przykład: 
proszki do prania, kawa, spodnie i inne ubrania, czy choćby około 
50 słoików dżemu oraz wiele innych rzeczy.

Płocki sąd nie miał wątpliwości co do winy osób oskarżonych w aferze DPS
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Pomocy Rodzinie Barbara 
B. Sąd Okręgowy w Płocku 
na półtora roku pozbawie-
nia wolności w zawieszeniu 
skazał także ówczesnego wi-
cestarostę powiatu socha-
czewskiego Janusza C. Karą 
grzywny ukarany został 
także były pracownik DPS-
-u Mirosław Sz. Oskarżeni 
w postępowaniu sądowym 
zobowiązani zostali także do 
naprawienia wyrządzonych 
szkód � nansowych. 

Zszokowani radni
Kiedy 10 lat temu wybuchła 
afera w DPS, z oczywistych 
powodów zrobiła ogrom-
ne wrażenie na opozycyjnych 
wtedy radnych powiatu. Do-
magali się przede wszystkim 
odwołania blisko związane-
go z młodzieszyńską placów-
ką ówczesnego wicestarosty 
Janusza C. Anna Pawłowska, 
wówczas Ulicka, walczyła o 
przywrócenie normalności w 
radzie. Pytana o wrażenie, ja-
kie zrobiły na radnych z jej 
ugrupowania PiS, informacje, 
które zaczęły dobiegać z DPS, 
odpowiada obrazowo:

- To było przerażenie i nie-
dowierzanie, że taka sytuacja 
mogła mieć miejsce właśnie w 
placówce podlegającej ówcze-
snemu staroście. Szok!  Tym 
bardziej, że panowie z ówcze-
snego zarządu powiatu wy-
jątkowo lubili bywać w DPS 
na wystawnych uroczysto-
ściach organizowanych przez 
panią dyrektor. Mało tego. 
Wiadomo było o bankietach, 
na których w DPS bawili się 
członkowie ugrupowania sta-
rostów, czyli Porozumienia 
Ziemi Sochaczewskiej. Nie-
zwłocznie zażądaliśmy wy-
jaśnień od starosty tamtej ka-
dencji rady powiatu, Tadeusza 
Korysia na sesji rady i natych-
miastowej dymisji wicestaro-
sty Janusza C. My radni opo-
zycyjni pytaliśmy wtedy: Czy 
podjęto działania personalne 
wobec pracowników, którzy 
usłyszeli zarzuty? Jakie działa-
nia podjął zarząd powiatu, by 
zagwarantować bezpieczeń-
stwo pensjonariuszy w obec-
nej sytuacji? Kto z etatowych 
członków powiatu nadzoro-
wał pracę DPS -u? Pytaliśmy, 
ale nie doczekaliśmy się odpo-
wiedzi. Tadeusz Koryś i jego 
koalicja nie chcieli odwołania 
Janusza C. Było to dla mnie 
bardzo smutne i wręcz niere-
alne, a zarazem bardzo sty-
mulujące do wyjaśnienia tej 
kwestii. Nie mogłam też uwie-

rzyć, że wszyscy radni koali-
cji rządzącej wtedy powiatem, 
twardo stali po stronie wice-
starosty Janusza C. A sytuacja 
była taka, że wystarczyło, żeby 
jedna osoba z koalicji rządzą-
cej stwierdziła, że wobec ogro-
mu nieprawidłowości w nad-
zorowanej przez Janusza C. 
placówce nieprzyzwoitym jest 
chronienie tego pana. Sytuacja 
w radzie to było 11 głosów ko-
alicji do 10 głosów opozycji. 
Wystarczył jeden głos które-
gokolwiek z radnych koalicji 
PSL, PO i Jerzego Żelichow-
skiego ze Wspólnoty Samo-
rządowej. Niestety nikt z tej 
jedenastki nie zdecydował 
się nas poprzeć.

Etat w Erminowie
Pod koniec swojej kaden-
cji, w 2014 roku, władze 
powiatu doprowadziły do 
kolejnej kontrowersyjnej 
sytuacji. Okazało się, że 
kiedy po blisko trzech mie-
siącach dyrektor DPS wy-
szła z aresztu śledczego, 
obarczona zarzutami czy-
nienia szkody swoim pod-
opiecznym w młodzie-
szyńskiej placówce, została 

przy wrócona   do   pracy 
z dziećmi w szkole specjal-
nej w Erminowie.

- Powiem szczerze, że 
najpierw w to nie uwierzy-
łam – mówi Anna Paw-
łowska. - Kiedy ta niepraw-
dopodobna   informacja 
okazała się prawdą, z miej-
sca domagaliśmy się na-
tychmiastowego przecię-
cia tej sytuacji. Wiem, że 
interweniowali też rodzice 
dzieci z Erminowa. Inter-
weniował poseł Maciej Ma-
łecki. Jednak starosta Ko-
ryś upierał się, że nie ma 
podstaw prawnych do tego, 
aby pani Justyna N-S. nie 
była zatrudniona w szko-

le w Erminowie. Kiedy po 
wyborach przejęliśmy od-
powiedzialność za sprawy 
starostwa, szybko i zdecy-
dowanie zadziałała nowa 
starosta Jolanta Gonta. Po-
radziła sobie z tym znako-
micie, w przeciwieństwie 
do ekipy Tadeusza Korysia, 
której nie przeszkadzało 
powierzenie dzieci niepeł-
nosprawnych osobie z tak 
poważnymi zarzutami, jak 

była dyrektor DPS. Okaza-
ło się, że działała w prawie, 
więc poprzednia ekipa mo-
gła zrobić to samo. Najwy-
raźniej zabrakło chęci.

Nowe otwarcie
Kiedy z DPS pożegnała się 
skompromitowana dyrek-
tor, jej funkcję objął pe-
dagog specjalny z wielo-
letnim   doświadczeniem 
zawodowym, Konrad Ja-
kubowski. 

- Pamiętam, jak pod-
opieczni byli zszokowani 
pewnymi praktykami, któ-
re dla mnie były oczywiste 
– mówi dyrektor Jakubow-
ski. – Na przykład codzien-

nie ich odwiedzam i staram 
się z każdym zamienić cho-
ciaż dwa słowa, dowiedzieć 
się, czy czegoś im nie potrze-
ba, jak się czują itp. Na po-
czątku było to dla nich nie do 
pomyślenia. Mieli wpojone, 
że dyrektor to ktoś, kogo na-
leży otaczać wręcz nabożną 
czcią. Potem dowiedziałem 
się od pracowników DPS, że 
na terenie placówki była np. 
wydzielona specjalna stre-

fa wyłącznie do użytku pani 
dyrektor i jej gości. Zada-
niem pracowników było do-
pilnowanie, żeby podopiecz-
ni DPS „się tam nie pałętali”. 
Na tę i podobne historie ro-
biłem wielkie oczy i nawet te-
raz, po latach, takie podejście 
jest dla mnie czymś niepoję-
tym. Obejmowałem placów-
kę właściwie skompromi-
towaną. Kto tylko mógł, 
zabierał z niej podopiecznych 
w nadziei umieszczenia ich w 
innym ośrodku. Trzeba było 
porządkować dokumenty i 
dochodzić do rzeczywistej 
sytuacji, jeśli chodzi o posia-
dane przez ośrodek mienie. 
Nowe władze starostwa, co 
zrozumiałe, z każdej strony 
oglądały każdą przeznaczo-
ną na tę placówkę monetę. 
Przy tym nie można zapo-
minać, że to właśnie na nowe 
władze powiatu spadł obo-
wiązek zmierzenia się z sytu-
acją w DPS, zaraz po odejściu 
byłej dyrektor. Nie wątpię, że 
zanim ja się tam pojawiłem, 
sytuacja mogła być znacznie 
trudniejsza. Największą sa-
tysfakcją dla mnie jest to, że 
dziś, po latach, pensjonariu-
sze są szczęśliwi i dobrze za-
opiekowani.

Sprawa 
wciąż niezamknięta
Jak się okazuje, mimo za-
pewnień o chęci naprawienia 
szkód, jakie składała na sali 
sądowej była dyrektor DPS, 
do tej pory nie udało się jej 

dokonać żadnej wpłaty z za-
sądzonej kwoty. Problemem 
dla starostwa jest też, że sąd 
nie zdecydował o tym, iż ska-
zani mają spłacić zasądzoną 
kwotę solidarnie, co znacz-
nie ułatwiłoby dochodzenie 
roszczeń. Władze starostwa 
są ponadto przekonane, że 
sąd pomylił się w ocenie za-
kresu, w jakim dwie ze ska-
zanych osób uczestniczyły w 
„aferze DPS”.

- W kwestii odzyskania 
wyprowadzonych z podle-
głych starostwu jednostek 
pieniędzy, czynimy żmud-
ne postępy – mówi staro-
sta powiatu Jolanta Gon-
ta. – Na tę chwilę niektórzy 
ze skazanych starają się re-
gularnie wpłacać jakieś, na-
wet niewielkie, kwoty. Z 
tego co wiem, była dyrektor 
nie dokonała jeszcze żadne-
go przelewu. Ale nie podda-
jemy się i uzyskujemy tytuły 
wykonawcze, które pozwa-
lają na wszczęcie procedury 
komorniczej. Przy tym zde-
cydowaliśmy się na wniesie-
nie kasacji do części wyro-
ku odnoszącej się do byłego 
wicestarosty i byłej dyrektor 
PCPR. Kasacja ta wpłynę-
ła do Sądu Najwyższego nie 
dalej jak dwa tygodnie temu. 
Nie możemy się pogodzić 
z poczynionymi, naszym 
zdaniem błędnie, wbrew 
ustaleniom   prokuratury, 
wnioskami sądu odnośnie 
Barbary B. i Janusza C. na te-
mat ich udziału w przestęp-
czym procederze. W mojej 
ocenie, jak i oskarżycieli po-
siłkowych, te wyroki są ra-
żąco niskie, nieadekwatne 
do popełnionych czynów. 
Wśród tych czynów noto-
rycznie powtarza się przecież 
przekroczenie   uprawnień, 
czy też przywłaszczanie mie-
nia. Dlatego dążymy, żeby w 
tym wątku sprawa tra� ła do 
ponownego rozpatrzenia. Od 
grudnia 2014, kiedy zostałam 
starostą, aż do początku paź-
dziernika następnego roku, 
czyli do objęcia stanowiska 
dyrektora przez pana Kon-
rada Jakubowskiego, objęłam 
DPS osobistym nadzorem i 
rozpoczęłam żmudny pro-
ces naprawiania sytuacji w 
tej placówce, przede wszyst-
kim odbudowy zaufania do 
ośrodka. Miałam styczność z 
pokrzywdzonymi, dlatego ta 
sprawa stała mi się szczegól-
nie bliska i nie ustaję w stara-
niach, by winni ponieśli ade-
kwatne konsekwencje.

Przekazane do sądu akta z trwającego pięć lat śledztwa zajmo-
wały blisko 100 tomów. W procesie przesłuchanych zostało ponad 
400 świadków. Akt oskarżenia objął 1100 stron i odnosił się do nie-
prawidłowości przy rozliczaniu delegacji służbowych i wdrażaniu 
programów fi nansowanych z funduszy unijnych, przywłaszczenia 
środków z depozytów pensjonariuszy DPS, zatrudniania ludzi „na 
słupa”, przywłaszczania środków przeznaczonych na imprezy kul-
turalne dla pensjonariuszy DPS itd., itp. Sam wydany w tej sprawie 
wyrok miał 1295 stron. 

Była dyrektor DPS w towarzystwie starostów IV kadencji Rady Powiatu Sochaczewskiego
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W Sochaczewie, jak co 
roku, sporo się dzieje. 
Dzieci i młodzież spędza-
jąca ferie w mieście korzy-
sta z szeregu atrakcji, m.in. 
zimowych warsztatów   ar-
tystycznych   organizowa-
nych przez   Sochaczewskie 
Centrum Kultury w pierw-
szym tygodniu ferii (więcej 
na ten temat w Przekaź-
niku, s. 12), wycieczek lub 
zajęć sportowo-kultural-
nych (więcej na ten temat 
na stronie 14). Warto do 
nich dołączyć – są jeszcze 
miejsca na niektóre wyda-
rzenia.

Wycieczki 
z biblioteką
Tradycyjnie już Miejska 
Biblioteka Publiczna w So-
chaczewie organizuje naj-
młodszym atrakcyjne for-
my spędzenia czasu w 
ferie. W tym roku pierw-
szy tydzień ferii z biblio-
teką upłynął pod znakiem 
wycieczek. W ciągu pię-
ciu dni dzieci odwiedziły 
m.in. park trampolin Han-
gar 646, park rozrywki 
TEPfactor, zwiedzały war-
szawską starówkę, gdzie 
ślizgały się na wielkim do-
rocznym lodowisku, wzię-
ły udział w warsztatach w 
pijalni czekolady Wedel, 
odwiedziły Stadion Naro-
dowy oraz Centrum Na-
uki Kopernik. Jednocze-
śnie dzieciaki, które nie 
zdecydowały się na udział 
w eskapadach mogły miło 
spędzić czas w sochaczew-
skiej bibliotece, gdzie cze-
kały na nie zajęcia arty-
styczne, gry planszowe 
oraz relaks na pufach z 
ulubioną książką w ręku. 

Drugi tydzień ferii bę-
dzie równie ciekawy. W � -
lii MBP przy ul. 15 Sierp-
nia 83 w godz. 12:00-14:00 
będą odbywać się liczne 
warsztaty plastyczne. Z ko-
lei w siedzibie przy 1 Maja 
– wystawy książek i gry 
planszowe. W soboty jak 
zwykle gordonowskie za-
jęcia umuzykalniające dla 
najmłodszych.

W muzeum 
inspirująco 
i z przygodą
Z kolei Muzeum Ziemi 
Sochaczewskiej i Pola Bi-
twy Nad Bzurą zaprosiło 
dzieci do udziału w feryj-
nych zajęciach, których 
tematem była archeolo-
gia i najdawniejsze dzie-
je ludzi na ziemi socha-
czewskiej. Młodzi adepci 
historii mogli z bliska 
zobaczyć, a nawet do-
tknąć czaszki prażubra 
czy krzemiennego gro-
tu. Obejrzeli też ciekawy 
film i wysłuchali opo-
wieści. 

Na kolejne feryjne za-
jęcia muzeum zaprasza 
w czwartek 25 stycznia o 
godz. 11.00 - dzieci będą 
wówczas budować zamek. 
Ferie zimowe zakończy 
organizowany już po raz 
trzeci Rajd Szlakiem Po-
wstania Styczniowego, któ-
ry odbędzie się 27 stycznia 
na terenie Puszczy Kampi-
noskiej. 

Piknik 
edukacyjno-
profilaktyczny 
Jak co roku odbył się 
także trzydniowy edu-
k ac y jno -prof i l a k t ycz-
ny piknik rodzinny 
z orga n i z ow a ny    pr z e z 
Wydział Polityki Spo-
łecznej i Ochrony Zdro-
wia Urzędu Miejskie-
go. W dniach 18, 19 i 20 
stycznia w hali sporto-
wej Szkoły Podstawo-
wej nr 1 na dzieci cze-
kały dmuchańce, klocki, 
gry wideo, wata cukrowa 
i naleśniki, a także cie-
szące się ogromną po-
pularnością stanowisko, 
w którym zaprojektowa-
ny wzór przenoszony był 
na kubek, który dziec-
ko mogło zabrać ze sobą 
do domu. Na pikniku nie 
mogło też zabraknąć za-
jęć z profilaktyki uzależ-
nień, podanej w  bardzo 
atrakcyjny sposób. Każ-
dego dnia z atrakcji ko-
rzystało kilkaset osób.

Gwarno w szkołach
Przez ostatni tydzień 
dużo się działo w miej-
skich szkołach podstawo-
wych, gdzie uczniowie bra-
li udział w wielu ciekawych 
zajęciach o tematyce histo-
rycznej, przyrodniczej czy 
artystycznej.

Co jeszcze 
przed nami?

23 stycznia (wtorek)
11.00-13.00 – Ferie z MO-
SiR-em – zajęcia z judo pro-
wadzone przez Uczniow-
ski Klub Sportowy Orkan 
Judo + Dzień Najbardziej 
Kochanych (hala sportowa 
ul. Kusocińskiego 2)
12.00-14.00 – Ferie z  Bi-
blioteką – „Zimą bawimy 
się bezpiecznie” – pro� lak-
tyka i prace plastyczne (Fi-
lia Nr 3, ul. 15 Sierpnia 83)

24 stycznia (środa)
11.00-13.00 – Ferie z MO-
SiR-em – zajęcia badmin-
tona Lotka Sochaczew – 
badminton (hala sportowa 
ul. Kusocińskiego 2)
12.00-14.00 – Ferie z  Bi-
blioteką – zajęcia plastycz-
no-techniczne „Bałwanki 
z rolki papieru” (Filia Nr 3, 
ul. 15 Sierpnia 83)

25 stycznia 
(czwartek)
11.00-13.00 – Ferie z MO-
SiR-em – zajęcia z  pił-

ki nożnej - Socho Futbol 
(hala sportowa ul. Chopi-
na 101)
11.00 Ferie z  Muzeum – 
budowanie zamku - zaję-
cia dla dzieci poświęcone 
historii sochaczewskiego 
zamku, dzieci będą miały 
za zadanie zbudować z róż-
nych materiałów (papier, 
karton, plastelina, zapał-
ki, itd) swoją wizję zamku 
książąt mazowieckich
12.00-14.00 – Ferie z  Bi-
blioteką – zajęcia plastycz-
ne „Kot z  papierowego ta-
lerzyka” (Filia Nr 3, ul. 15 
Sierpnia 83)

26 stycznia (piątek)
11.00 – 13.00 – Ferie 
z  MOSiR-em – spotka-
nie z Klubem Honorowych 
Dawców Krwi Ziemi So-
chaczewskiej oraz  3. War-
szawską Brygadą Rakie-
tową Obrony Powietrznej 
(hala sportowa ul. Kuso-
cińskiego 2)
12.00-14.00 – Ferie z  Bi-
blioteką – zajęcia technicz-
ne „Skaczący zajączek” (Fi-
lia Nr 3, ul. 15 Sierpnia 83)
16.00-18.00 – Klub Gier 
Planszowych – Zgrajmy 
się! (Oddział dla Dzieci Nr 
1, ul. 1 Maja 21)

27 stycznia (sobota)
12.00 – 14.00 - Zakończe-
nie ferii z MOSiR-em - 
Kosmiczne Party – festyn 
dla dzieci wraz z wręcze-
niem nagród w konkur-
sie sportowo-świątecznym 
Kalendarz Adwentowy 
(hala sportowa ul. Kuso-
cińskiego 2)
12.00 – 14.00 - Zakończe-
nie ferii z Muzeum - III 
Rajd Szlakiem Powstania 
Styczniowego, Muzeum 
Ziemi   Sochaczewsk iej 
i Pola Bitwy nad Bzurą
Gordonki w Bibliotece 
– zajęcia umuzykalniają-
ce dla najmłodszych (Od-
dział dla Dzieci nr 1, ul. 1 
Maja 21)
10.00-10.30 – zajęcia dla 
dzieci w wieku 2-3,5 r.ż.
10.40-11.10 – zajęcia dla 
dzieci w wieku do 1,5 r.ż.

Ferie w mieście na półmetku
Za nami pierwszy tydzień ferii. Zajrzeliśmy do sochaczewskich instytucji, aby zobaczyć jak młodzi spędzają zimową 
przerwę w nauce. Tych, którzy nudzą się w domu lub właśnie wrócili z zimowych wojaży, zachęcamy do zapoznania 
się z ofertą zajęć w drugim tygodniu ferii.



23 stycznia 2024  nr 2 (1463)
SOCHACZEWSKA

9KULTURA

Sebastian Stępień

Podczas środowego kon-
kursu wykonawców oce-
niały, w zależności od ka-
tegorii wiekowej, dwa 
składy jurorskie. W kate-
goriach najmłodszych były 
to Katarzyna Orlińska, 
Ewa Szałapska i Ewa Zie-
lińska. Tymczasem katego-
rie starsze poddały się pod 
ocenę jury w składzie Jo-
lanta Kawczyńska, Justyna 
Piątkowska-Duraj i Diana 
Lewandowska.

Piątkowe wydarze-
nie uświetnił koncert Or-
kiestry Dętej Sochaczew. 
Wśród zaproszonych go-
ści zjawili się m.in. se-
kretarz miasta dr Joanna 
Niewiadomska-Kocik, dy-
rektor biura poselskiego 
Macieja Małeckiego Mi-
chał Orliński, dyrektor 
Miejskiego Zespołu Eko-
nomiczno-Administracyj-
nego Danuta Kozłowska, 
naczelnik Wydziału Spor-
tu i Organizacji Pozarzą-
dowych Agata Kalińska. 

Wydarzenie   prowa-
dzi ła   pomysłodawczy-
ni konkursu Katarzyna 

Proch wraz z dyrektorem 
SP2 Dariuszem Kosiń-
skim. Jednak najpiękniej-
szym akcentem � nału były 
występy laureatów. Już 
pierwsze wykonanie zwy-
ciężczyni najmłodszej ka-
tegorii Izabeli Turek, któ-
ra zaprezentowała się w 
utworze „Podarunki z nie-
ba” zdobyło serca publicz-
ności. Tylko nieco starszy 
Mieszko Łukasik ze Szkoły 
Podstawowej nr 4 wprowa-
dził wszystkich w nastrój 
świątecznej zadumy wy-

konując utwór „Mario, czy 
już wiesz?”. 

Prezentacje pozosta-
łych laureatów stały na po-
dobnie wysokim poziomie. 

Każdy występ spotykał się 
z ciepłym przyjęciem pu-
bliczności i był nagradza-
ny zasłużonymi, długimi 
oklaskami. 

Dudka po raz szósty
Za nami szósty fi nał Konkursu Kolęd i Pastorałek „Jam jest dudka”. 
W środę 10 stycznia w Szkole Podstawowej nr 2 odbyły się przesłuchania 
konkursowe, natomiast w piątek 12 stycznia w kramnicach miejskich 
obejrzeliśmy koncert fi nałowy laureatów, połączony z wręczeniem nagród.

Wyniki VI Powiatowego Konkursu Kolęd i Pastorałek „JAM JEST DUDKA”
KATEGORIA PRZEDSZKOLA 
1 miejsce – Izabela Turek - Miejskie Przedszkole nr 6 Sochaczew, 
opiekun Anna Jaworska

2 miejsce – Lena Leszczyńska - Miejskie Przedszkole nr 3 
Sochaczew, opiekun p. Edyta Kaźmierska

3 miejsce – Stanisław Kwiatkowski - Odział Przedszkolny 
przy SP Teresin, opiekun Agata Radosz

Wyróżnienie:
Klara Stencel – Miejskie Przedszkole nr 4 Sochaczew, 
opiekun Wioleta Leszczyńska, Renata Dróżdż

Julia Zawierucha – Odział Przedszkolny SP 2 Sochaczew, 
opiekun p. Monika Ostrzyżek, p. Marta Śmielak, p. Monika Smyczek

Maria Woźniak – Oddział Przedszkolny SP Rybno

KATEGORIA KLASY I-III
1 miejsce – Mieszko Łukasik - Szkoła Podstawowa nr 4 
Sochaczew, opiekun Anna Olechniewicz 

2 miejsce – Marcelina Kuśmider - Szkoła Podstawowa nr 2 
Sochaczew, opiekun Agnieszka Boczkowska

2 miejsce – Łucja Kołodziejak - Szkoła Podstawowa Teresin, 
opiekun Renata Ćwiklińska

3 miejsce – Łukasz Fastyn - Szkoła Podstawowa Kozłów Biskupi, 
opiekun Natalia Muras

3 miejsce – Maria Szułczyńska - Szkoła Podstawowa nr 6 
Sochaczew, opiekun Joanna Sałacińska

Wyróżnienie:
Gabriela Gala – Szkoła Podstawowa nr 2 Sochaczew, 
opiekunowie Katarzyna Łażewska, Wioletta Fabiańczyk

Łucja Rejman – Szkoła Podstawowa Kąty, opiekun Monika Janicka
Gabriela Odolczyk – Szkoła Podstawowa nr 7 Sochaczew, 
opiekun Mariola Kozłowska

Weronika Gralec – Szkoła Podstawowa Wymysłów, 
opiekunowie Bożena Sitarska, Katarzyna Gasik

Martyna Kuczyńska – Szkoła Podstawowa Teresin, 
opiekun Małgorzata Urbanek

Adam Modrzewski – Szkoła Podstawowa Teresin, 
opiekun Renata Kołodziejak

KATEGORIA KLASY IV-VI
1 miejsce – Alicja Markiewicz - Szkoła Podstawowa nr 4 
Sochaczew, opiekun Anna Olechniewicz

1 miejsce – Maja Piłaszewicz - Szkoła Podstawowa nr 6 
Sochaczew, opiekun Albert Szułczyński

2 miejsce - Anna Zydlewska - Szkoła Podstawowa nr 6 Sochaczew, 
opiekun Albert Szułczyński

3 miejsce – Zuzanna Szymańska - Szkoła Podstawowa nr 7 
Sochaczew, opiekun Kinga Przybylska

Wyróżnienie:
Zofia Wojewoda – Szkoła Podstawowa nr 3 Sochaczew, 
opiekun Aldona Kłos-Gosik

Zuzanna Jabłońska – Szkoła Podstawowa nr 7 Sochaczew, 
opiekunKinga Przybylska

Pola Grabarek – Szkoła Podstawowa nr 4 Sochaczew, 
opiekun Anna Olechniewicz

Nadia Szustecka – Szkoła Podstawowa nr 6, 
opiekun Albert Szułczyński

Maja Staniaszek – GOK Iłów, opiekun Małgorzata Czubiel

KATEGORIA KLASY VII-VIII
1 miejsce – Karolina Kośmider - Szkoła Podstawowa nr 4 
Sochaczew, opiekun Anna Olechniewicz

2 miejsce – Wiktor Podkański - Szkoła Podstawowa Szymanów, 
opiekun Janusz Przydworski

3 miejsce – Dorota Stefańska - Szkoła Podstawowa nr 1 
Sochaczew, opiekun Iwona Ochman

Wyróżnienie:
Łucja Niedzińska – Szkoła Podstawowa Szymanów, 
opiekun Janusz Przydworski

Marcelina Więsek – Szkoła Podstawowa Teresin, 
opiekun Robert Jędrzejewski 

Maria Pietrak – Szkoła Podstawowa Teresin, 
opiekun Robert Jędrzejewski

Nadia Czubacka – Państwowa Szkoła Muzyczna Sochaczew, 
opiekun Sylwia Strugińska-Wochowska

KATEGORIA SZKOŁY PONADPODSTAWOWE
1 miejsce – Amelia Starzyńska - Liceum Ogólnokształcące 
im. F.Chopina Sochaczew, opiekun Katarzyna Krysiak

2 miejsce – Amelia Tomaszewska - Gminny Ośrodek Kultury Iłów, 
opiekun Małgorzata Czubiel

3 miejsce – Michlina Kochanowska - ZSRCKU Sochaczew, 
opiekun Anna Zaremba

Wyróżnienie:
Zuzanna Wiedyńska – GOK Iłów, opiekun p. Małgorzata Czubiel

To już tradycja, że na 
początku nowego roku 
uczniowie Państwowej 
Szkoły Muzycznej zapra-
szają na Koncert Karna-
wałowy. Tak też było we 
wtorek 9 stycznia - ener-
getycznie, i, jak przystało 
na czas nieskrępowanej 
zabawy, w mocno tanecz-
nych rytmach.

Gości powitał dyrektor 
PSM Ludwik Skrzypek. 
Zapowiedział, że w świat 
zabawy przeniesie gości 
orkiestra dęta pod dyrek-
cją Michała Wojnarskiego 
oraz big band pod batutą 
Wojciecha Ziółkowskiego. 

Koncert rozpoczął 
„Crunch Time!” Jamesa 
Swearingena. Potem były 
m.in. utwory „� e winds 
of change”, „Smoke on the 
water” z repertuaru Deep 
Purple, a na koniec, sięga-

jąc po bardzo popularny 
utwór „Havana”, orkiestra 
przeniosła słuchaczy na 
gorącą Kubę. 

Big band swój wy-
stęp rozpoczął od utworu 
„Good news” Sammiego 
Nestico, jednego z naj-
większych kompozytorów i 
aranżerów muzyki big ban-
dowej na świecie, współpra-
cującego m.in. z Frankiem 
Sinatrą czy Philem Collin-
sem. Był też energetycz-
ny mix przebojów zespołu 
Earth, Wind & Fire – „Let’s 
groove”, „Boogie wonder-
land” oraz „Sing a song”. Za 
sprawą hitu Duke’a Elling-
tona „To nic nie znaczy” go-
ście odbyli podróż do roku 
1931. W kilku utworach, 
m.in. „Merci, merci, mer-
ci”, big band swoim wyjąt-
kowym głosem wspomogła 
Ewa Rejman. 

(daw)

Karnawał czas zacząć!
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Daniel Wachowski

Tadeusz Grabianka był zna-
nym okultystą, mistykiem, al-
chemikiem, iluminatą. Szuka-
jąc śladów jego rodu władze 
Gródka postanowiły m.in. 
zbadać cmentarze – prawo-
sławny, katolicki i żydowski 
– znajdujące się w pobliskiej 
wsi Kupin. Prace prowadzo-
no w ramach akcji „Mogiły 
przodków”, objętej patrona-
tem przez mera Gródka Neo-
nilę Andrijczuk. 

W najnowszym wydaniu 
Nowego Kuriera Galicyjskie-
go Dmytro Poluchowycz przy-
pomina, że miejscowość Kupin 
należała kiedyś do Grabian-
ków. Stał tam jeden z dwor-
ków rodziny, wykorzystywany 
przeważnie jako letnia rezy-
dencja. Do dziś na miejscowym 
cmentarzu katolickim zacho-
wało się jedynie kilka starych 
nagrobków. Na jednym z nich, 
pod grubą warstwą mchu, na-

tra� ono na znaki heraldyczne – 
hełmy rycerskie z królewskimi 
koronami. Jednym z nich był 
herb „Leszczyc” – rodowy herb 
Grabianków. Drugim okazał 
się herb baronów Geismarów. 
Parę herbów zwieńcza wielka 
hrabiowska korona. Jak udało 
się ustalić, nagrobek postawio-
no w 1843 roku prawnukowi 
Tadeusza Grabianki. Co rów-
nie interesujące, wykonano go z 
białego marmuru karraryjskie-
go, a w tej części Podola są jedy-
nie dwa takie zabytki – w kate-
drze w Kamieńcu Podolskim i 
w kryptach kościoła w Smotry-
czu.

W ramach projektu „Mo-
giły przodków” mają zo-
stać zbadane wszystkie stare 
cmentarze ziemi gródeckiej – 
ukraińskie, polskie i żydow-
skie. Pozwoli to jeszcze lepiej 
zgłębić wielonarodową kul-
turę i historię Podola. Po za-
kończeniu projektu zorgani-
zowane zostanie kilka wystaw 

fotogra� cznych, dokumentu-
jących odkrycia. W planach 
jest też wytyczenie nowych 
tras turystycznych.

Nowy Kurier Galicyjski 
pisze także, że własny plan ma 
zastępca mera Gródka, Dmy-
tro Warszawski. 

- Nasze miasto jest part-
nerem polskiego Sochaczewa. 
Mamy dobrą tradycję wymia-
ny delegacji z okazji Dni Mia-
sta. Odwiedzamy się nawza-
jem. Obecnie, w czasie wojny, 
te odwiedziny są jednostronne 
– to my jeździmy do partne-
rów. Planujemy w czasie Dni 
Sochaczewa zorganizować na-
szą wystawę, poświęconą ne-
kropoliom ziemi gródeckiej. 
Będzie to 31 fotogra� i, zgod-
nie z liczbą lat naszego part-
nerstwa – informuje Dmytro 
Warszawski. 

Gródek, z którym Socha-
czew od ponad trzydziestu lat 
utrzymuje partnerskie rela-
cje, przez kilka wieków leżał w 

granicach Polski. Do dziś kil-
kadziesiąt procent mieszkań-
ców czuje silne związki z oj-
czyzną przodków, działa w 
lokalnych organizacjach polo-
nijnych.

- 31 lat temu zawarliśmy 
umowę o partnerstwie i, co 
warto podkreślić, przez po-
nad trzy dekady każdy kolej-
ny burmistrz Gródka modelo-
wo współpracował z Polonią. 
To wielka radość, że wspól-
nie patrząc w przyszłość, 
można dumnie spoglądać w 
przeszłość Podola i ziemi gró-
deckiej. Bardzo to doceniamy. 
Wystawa, z jaką przyjadą na 
Dni Sochaczewa nasi goście, 
jest tego najlepszym dowodem 
– mówi sekretarz miasta Joan-
na Niewiadomska-Kocik. 

Zdjęcie przedstawia 
detal nagrobka ze szlacheckimi 

herbami. Autorem fotografii 
jest Dmytro Poluchowycz

Sensacyjne odkrycie 
na polskim cmentarzu

Chór Towarzystwa Śpie-
waczego Ziemi Socha-
czewskiej pod dyrekcją 
Ewy Szałapskiej i przy 
akompaniamencie Piotra 
Staniaka wystąpił w nie-
dzielę 21 stycznia w ko-
ściele para� alnym pw. św. 
Wawrzyńca Diakona i Mę-
czennika. 

Podczas koncertu moż-
na było usłyszeć najpięk-
niejsze kolędy i pastorał-
ki. Wybrzmiały m.in. „Gdy 
się Chrystus rodzi”, „Try-
umfy Króla niebieskiego”, 
„Ojczyste Betlejem”, a tak-
że „Oj, maluśki, maluśki” 
czy „Pośpieszcie pastuszki 
z piosneczki”. Kolędowa-

nie przeplatała opowieść o 
kolędach i melodiach po-
szczególnych   utworów. 
Podsumowaniem wieczoru 
był wiersz Jana Kasprowi-
cza „Przy wigilijnym stole”, 
którego słowa były lirycz-
nymi życzeniami. Publicz-
ność doceniła kunszt wo-
kalny, nagradzając występy 
ogromnymi brawami. 

Na zakończenie kon-
certu sekretarz miasta 
dr   Joanna   Niewiadom-
ska-Kocik w imieniu bur-
mist rza   podziękowa ła 
artystom za wspólne ko-
lędowanie i przygotowa-
nie pięknego repertuaru, a 
także złożyła serdeczne ży-
czenia noworoczne. (aw)

Wspólne kolędowanie

Na prośbę rady miejskiej ukraińskiego Gródka, naszego miasta partnerskiego, lokalny 
dziennikarz i historyk Dmytro Poluchowycz zainteresował się postacią jednego z 
najbarwniejszych mieszkańców Podola, szlachcicem Tadeuszem Grabianką (1740-1807). 
Sensacyjne odkrycie, dokonane we wsi Kupin, może być pierwszym z wielu, gdyż lokalny 
samorząd zdecydował o zbadaniu wszystkich starych cmentarzy ziemi gródeckiej. 



23 stycznia 2024  nr 2 (1463)
SOCHACZEWSKA

11WSPOMNIENIE

KOCHAM MOJĄ ULICĘ
Rock Pod Trupkiem  (odc. 20)

O ile „Wicek” i „Pod wierzbami” to była arysto-
kracja sochaczewskiej gastronomii, a „Dzwon-
ki”, „Mazowiecką” czy „Malinkę” można na-
zwać mordowniami, to inaczej sytuacja miała się 
z dwoma pozostałymi restauracjami. Choć ich 
koniec także był żałosny.

Pierwsza z nich to „Stylowa”, mieszcząca się na-
przeciw stadionu „Orkana”. W założeniu „Stylowa” 
miała być miejscem „kulturalnych” spotkań, gdzie 
można było dobrze zjeść i pobawić się na dancin-
gach. Ale obraz „kultury” nie trwał długo, restau-
racja podzieliła los innych sochaczewskich lokali 
gastronomicznych i została zamknięta. Podobnie 
było z innym sochaczewskim przybytkiem, który 
miał spełniać tą samą funkcję co „Stylowa” – czy-
li „kulturalna” konsumpcja przy tańcu i muzyce. 
Chodzi o chodakowski „Relax”, który też stoczył 
się do poziomu mordowni, a następnie został za-
mknięty. 

Mówiąc o sochaczewskich lokalach gastrono-
micznych nie możemy pominąć kawiarni. Jak już 
wspomnieliśmy, w okresie przedwojennym było 
ich kilka, a najsławniejszą z nich była kawiarnia, 
czy raczej cukiernia, Józefa Trawińskiego. Począt-
kowo mieściła się w budynku mleczarni przy uli-
cy Traugutta, a następnie została przeniesiona do 
budynku kramnic. Kawiarnia przetrwała wojnę 
i funkcjonowała, już w formie upaństwowionej, do 
połowy lat 60. XX wieku. A prowadziła ją kuzyn-
ka pana Trawińskiego, nosząca okulary, nazywana 
przez klientów „ślepe ciastko”. W tej to kawiarni 
pojawił się jeden z pierwszych telewizorów w So-
chaczewie, co miało niemały wpływ na frekwencję. 

Do połowy lat 60. istniały dwie kawiarnie przy 
ulicy Traugutta. Pierwsza z nich, „Danusia”, mie-
ściła się w budynku stojącym przy skrzyżowaniu 
Traugutta z ulicą Sierpniową. Druga natomiast, 
o dość kontrowersyjnej nazwie „Pod trupkiem”, 
funkcjonowała na piętrze pawilonu Społem (bu-
dynek obok hotelu Chopin). Sochaczewska mło-
dzież chodziła tam posłuchać miejscowych zespo-
łów muzycznych. Niewykluczone, że w jednym 
z kolejnych odcinków „Kocham moją ulicę” opi-
szemy historię sochaczewskiego rocka. 

Mówiąc o kawiarniach funkcjonujących w So-
chaczewie nie można zapomnieć o „Rycerskiej” - 
mieszącej się w budynku piekarni państwa Gzi-
ków, o „Piekiełku” czy „Stokrotce” na rogu ulic 
Warszawskiej i Poprzecznej. Ta ostatnia nie funk-
cjonowała jednak długo - została zniszczona w wy-
niku pożaru.

Kawiarnia „Rycerska” - lata 70. ubiegłego wieku. 
Zdjęcie z archiwum Expressu Sochaczewskiego

Restauracja „Stokrotka” – lata 60. ubiegłego wieku. 
Zdjęcie z archiwum Expressu Sochaczewskiego

Restauracja „Stylowa” - lata 90. ubiegłego wieku. 
Zdjęcie z archiwum Expressu Sochaczewskiego

Król sochaczewskich cukierników Józef Trawiński 
z adoptowanym synem Jerzym. Źródło: starysochaczew.pl, 
zdjęcie ze zbiorów pani Toli Gromadzkiej

Usługa skierowana jest do osób: 
 posiadających orzeczenie o niepełnosprawności, mających ograniczenia w poruszaniu się w stopniu uniemożliwiającym samodzielną wizytę w siedzibie urzędu lub 

 będących w wieku 65+ mających problemy w poruszaniu się w stopniu uniemożliwiającym samodzielną wizytę w urzędzie lub 
 będących osobami nieposiadającymi orzeczenia o niepełnosprawności, lecz posiadającymi ograniczenia możliwości poruszania się w stopniu uniemożliwiającym samodzielną wizytę u rzędzie. 

ZAPRASZAMY DO KONTAKTU:  telefonicznie pod nr  46 862 22 35   wysyłając zgłoszenie na adres e-mail: mobilnyurzednik@sochaczew.pl
 w siedzibie Urzędu Miejskiego w Sochaczewie, ul. 1 Maja 16 w Biurze Podawczym zgłoszenia przyjmowane są pn. – pt. w godzinach 9:00 – 15:00 
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W hołdzie Niemenowi

17 lutego o godz. 19.00 w 
Klubie Kontrast zapowia-
da się wyjątkowy muzyczny 
wieczór poświęcony twór-
czości jednego z najważniej-
szych polskich twórców mu-
zyki XX wieku. Największe 
przeboje Czesława Nieme-
na usłyszymy w wykonaniu 
Mariusza Dyby – wokalisty, 
kompozytora,  multiinstru-
mentalisty, który szerszej 
publiczności znany jest jako 
zwycięzca piątej edycji pro-

gramu “Idol”. Artysta wy-
stępował na wielu scenach 
w Polsce, Europie oraz USA. 
Każdy koncert Mariusza 
Dyby emanuje mocą, a jego 
hipnotyzujący głos zabiera 
słuchaczy w piękną muzycz-
ną podróż. Podczas kon-
certu „Tribute to Czesław 
Niemen” wokaliście akom-
paniował będzie na forte-
pianie Jacek Prokopowicz, 
który gościł już wielokrot-
nie na scenie “Kontrastu”.

Naszemu Koledze
Robertowi Godzinie

wyrazy głębokiego współczucia 
oraz słowa otuchy 

w trudnych chwilach po śmierci

MAMY
składają

dyrektor i pracownicy
Sochaczewskiego Centrum Kultury

Artystyczne ferie w SCK
Przez pięć dni (15-19 stycznia) w Sochaczewskim Centrum Kultury trwały Zimowe Warsztaty Artystyczne. 

Zarówno w Boryszewie jak i w Chodakowie, dzieci pod okiem wykwalifikowanych i doświadczonych instruktorów 
brały udział w zajęciach plastycznych, wokalnych, rytmicznych, tanecznych i teatralnych. Warsztaty połączone 

z dobrą zabawą, sprawiły że maluchom nie schodziły uśmiechy z twarzy.
W tym roku ferie zimo-

we w SCK odbywały się pod 
hasłem „Epoka lodowcowa”. 
Było to pięć dni pełnych 
ciekawych zajęć, opartych 
na nauce i dobrej zabawie. 
Instruktorzy   prowadzą-
cy warsztaty zadbali o to, 
by nie było czasu na nudę. 
Zabawa w teatr, połączona 
z tańcem i muzyką, sprawiła 
że był to kreatywnie i twór-
czo spędzony czas. Równie 
ciekawie było na bardzo lu-
bianych przez dzieci zaję-
ciach plastycznych. Dużo 
radości sprawiły maluchom 
także zabawy animacyjne 
prowadzone przez „wujcia 
wariatuńcia” oraz karnawa-
łowy bal przebierańców.

Ciekawe wyzwania za-
pewniła 4. Sochaczewska 
Drużyna Harcerska „Ko-
niczyna” im. Henryka J. 
Chmielewskiego. Dzięki har-
cerzom dzieci poznały m.in. 
podstawy szyfrowania i za-
sady korzystania z kompasu. 
Nie zabrakło też gier zręcz-
nościowych i zabaw nawią-
zujących do „Epoki lodow-
cowej”. 

Odbyło się również spo-
tkanie z policjantami, którzy 
przeprowadzili zajęcia z za-
kresu pro� laktyki antynar-
kotykowej, antynikotynowej 
i antyalkoholowej. Dzieci po-
znały zasady bezpiecznego 
korzystania z sieci i współ-
czesnej technologii.

Dodatkową   atrakcją 
były eksperymenty z su-
chym lodem, które przygo-
towała Akademia Rozwoju 

Impuls z Płocka. Dzieci nie 
tylko dowiedziały się jak po-
wstaje i do czego służy su-
chy lód, ale też brały czynny 
udział w wielu doświadcze-
niach. Bardzo ciekawe oka-
zały się eksperymenty 
z wykorzystaniem wody, 
płynu do mycia naczyń i 
oleju. Uczestnicy warszta-
tów poznali też tajniki pro-
cesu powstawania ciężkie-
go dymu. Efekty okazały się 
niezwykle widowiskowe.

Ostatniego dnia zajęć 
dzieci zaprezentowały się 
w przedstawieniu łączącym 
teatr, taniec, muzykę i śpiew. 
Zarówno w Chodakowie 
jak i w Boryszewie, w zale-
dwie pięć dni powstały baj-
kowe, pełne dziecięcej rado-
ści przedstawienia z zimową 
aurą w tle. Mali artyści do-
skonale odnaleźli się w swo-
ich rolach. Nie bez znaczenia 
okazała się dziecięca wy-
obraźnia, która jak się oka-
zało nie ma granic. Wiele sa-
tysfakcji mieli także rodzice, 
którzy z dumą oglądali swoje 
pociechy na scenie.
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Miszmasz w Zedeku

Senioralne kolędowanie

Galeria ZeDEK zaprasza na 
wystawę „MiszMasz” Emi-
lii Zielińskiej. Wernisaż odbę-
dzie się 26 stycznia o 18.00 w 
SCK przy ul. 15 Sierpnia 83. To 
nie pierwsza wystawa artystki 
prezentowana w galerii Socha-
czewskiego Centrum Kultury. 

Malarka pokaże ponad 20 
obrazów wykonanych techniką 
olejną, akrylową oraz miesza-
ną. Będą to m.in. namalowane 
z pieczołowitą dokładnością wi-

zerunki ptaków oraz niesamo-
wicie realistyczne portrety, któ-
re są znakiem rozpoznawczym 
artystki. Nowością w odniesie-
niu do poprzednich ekspozycji 
będą rysunki wykonane paste-
lami suchymi oraz oryginalne 
ilustracje wykonane techniką 
mieszaną. Pojawią się też barw-
ne rysunki, dedykowane młod-
szym odbiorcom sztuki.

Kuratorem wystawy jest 
Marta Wasilewska.

31 stycznia o godz. 10.00 
w SCK przy ul. Chopina 101 
odbędzie się X Seniorów Ko-
lędowanie. Jest to wspól-
ny projekt Sochaczewskiego 
Centrum Kultury i Uniwer-
sytetu Trzeciego Wieku, 
skierowany do mieszkań-
ców miasta i powiatu socha-
czewskiego w wieku 40+. Do 
udziału w tym wyjątkowym 
jubileuszowym wydarzeniu 
zapraszamy senioralne ze-
społy wokalne, wokalno-in-
strumentalne oraz chóry. 

Celem spotkania jest kul-
tywowanie tradycji świątecz-
nej, polegającej na wspólnym 
kolędowaniu.   Warunkiem 
udziału jest senioralny wiek 
i chęć zaprezentowania na sce-
nie wybranych kolęd, pastora-
łek i piosenek świątecznych.

W wydarzeniu rokrocz-
nie biorą udział seniorzy z te-
renu miasta i powiatu socha-
czewskiego, którzy chętnie 
dzielą się swoim doświadcze-
niem wokalnym i dobrą ener-
gią. Zachęcamy do udziału w 
tym wyjątkowym wydarze-
niu, pokazującym bogactwo 
utworów świątecznych zako-
rzenionych w naszej kulturze.

Zgłoszenia prosimy wy-
syłać drogą mailową na adres: 
konkursy.sck@gmail.com lub 
dostarczyć osobiście do Socha-
czewskiego Centrum Kultury 
przy ul. Chopina 101, w termi-
nie do 26 stycznia. Regulamin 
i karta zgłoszenia dostępne są 
na stronie: sck.sochaczew.pl

Bliższe informacje telefo-
nicznie pod numerami: 500-
765-303 i 46/863-07-68.

Izabela Goryniak

Makieta   „Sochaczewska Ko-
lej Dojazdowa” powstawa-
ła etapami od 2018 roku. Ini-
cjatorem działań, autorem 
koncepcji, konsultantem me-
rytorycznym oraz koordy-
natorem prac ze strony Mu-
zeum Kolei Wąskotorowej 
był Łukasz Popowski, zaś ko-
ordynatorem dwóch pierw-
szych etapów ze strony Sta-
cji Muzeum w Warszawie 
– Sławomir Majcher. Osoba-
mi, które również szczegól-
nie przysłużyły się powstaniu 
dzieła byli pozostali człon-
kowie muzealnego zespołu 
pracowników merytorycz-
nych, tj. dr Marta Przygo-
da, Tomasz Karolak, Moni-
ka Szymańska oraz Radosław 
Konieczny, zaś jednym z 
głównych pomysłodawców 
powstania makiety był mu-
zealny renowator i przewod-
nik Krzysztof Chłystek. Au-
torem całości jest modelarz 
z Żyrardowa Jarosław Rusz-
kowski. W czasie uroczystego 
odsłonięcia obiektu przypo-
mniano historię jego powsta-
wania. Jak mówił Łukasz 
Popowski, w 2023 r., dzięki 
do� nansowaniu Samorządu 
Województwa Mazowieckie-
go, dokończono makietę w 
pełnym zakładanym zakresie 
merytorycznym. W ramach 
realizacji zadania wzniesio-
no ważne fragmenty, prze-
noszące w realia modelar-
skie brakujący odcinek linii 
głównej kolei sochaczewskiej 
750 mm od Tułowic do Pia-
sków Królewskich oraz istot-
ne fragmenty toru kolei leśnej 
600 mm w Puszczy Kampi-
noskiej, prowadzącego z rejo-
nu Lisiej Góry do wsi Bieliny 
oraz tartaku w Zamczysku. 
Zadbano też o odwzorowanie 
charakterystycznych obiek-
tów leżących na terenie Pusz-
czy Kampinoskiej – grodzi-
ska, tartaku i parowozowni 
kolei leśnej w Zamczysku, za-
budowań wsi Bieliny, charak-
terystycznych krajobrazów  
(bagna, wydmy, kanał Łasi-
ca), � ory (bór iglasto-liściasty 
z przewagą sosen, wrzosowi-

ska, dąb Kobendzy) i fau-
ny (łosie, rysie, wilki, bocia-
ny białe, lisy, sarny i jelenie). 
Jarosław Ruszkowski powie-
dział nam, że ostatni etap był 
najtrudniejszy, ponieważ nie 
było dokumentacji. Wiedzę 
o tym, jak wyglądały wów-
czas odwzorowywane obiek-
ty i tereny czerpano między 
innymi z jednego z odcinków 
serialu „Przygody psa Cywi-
la”, którego akcja rozgrywa-
ła się właśnie w okolicach Za-
mczyska. - Wyjmowaliśmy 
poszczególne kadry i na tej 
podstawie odtwarzaliśmy bu-
dynki – powiedział modelarz. 
Największym problemem 
w takiej pracy jest odtwo-
rzenie czegoś, czego już nie 
ma no i wykonanie projek-
tu – zaplanowanie torowisk, 
elementów infrastruktury – 
opowiada. – To największy 
projekt w mojej modelarskiej 
historii i jestem z niego bar-
dzo dumny – podsumowuje.

Makieta ma obecnie 30 
metrów długości i jest naj-
dłuższą stacjonarną makietą 
wąskotorową w Polsce. Wi-
dzimy na niej przebieg torów 
z lat 60. XX wieku i obiekty 
zlokalizowane w pobliżu to-
rów – stacje, mosty, budynki. 
Na uwagę zasługują też dro-
biazgi – szczegółowo wyko-
nane � gurki ludzi, zwierząt, 
pojazdy. Makietę można po-
dziwiać w pawilonie muzeal-
nym w godzinach pracy pla-
cówki. Wchodząc do obiektu 
natkniemy się na drugi od-
słonięty 12 stycznia obiekt – 

hologram parowozu Riesa. 
Instalacja powstała dla upa-
miętnienia wybitnego pol-
skiego � zyka, profesora Mie-
czysława Wol� ego – pioniera 
i prekursora prac w dziedzi-
nie hologra� i, a więc działu 
optyki zajmującego się tech-
nikami uzyskiwania obrazów 

trójwymiarowych metodą 
rekonstrukcji fali – głównie 
światła, ale też np. fal aku-
stycznych. Wnioskodawcą 
projektu był Komitet Obcho-
dów Roku Wol� ego. Odsło-
nięcia dokonali dyrektorka 
Stacji Muzeum Emilia Olek-
siak i Radosław Konieczny. 

Najdłuższa w Polsce
Tuż przed feriami w Muzeum Kolei Wąskotorowej udostępniono dwa nowe, 
interesujące obiekty: hologram parowozu Riesa oraz ostatni fragment 
makiety „Sochaczewska Kolej Dojazdowa”.
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Zajęcia odbywały się w dwóch 
halach, przy ul. Kusocińskie-
go i Chopina. W poniedziałek 
trening piłkarski poprowadził 
Michał Orliński z UKS Unia 
Boryszew. Wtorek był dniem 
z lekkoatletyką – w tajniki 
królowej sportu wprowadzał 
dzieci Emanuel Zimny z KM 
Aktywni Sochaczew. Po so-
lidnej rozgrzewce zawodnicy 
spróbowali biegu przez płotki, 
rzutu oszczepem, pchnięcia 
kulą, rzutu młotem. Środa to 
ponownie piłka nożna – tym 
razem z Krystianem Pisar-
kiem z KS Orkan Sochaczew. 
Ponadto dzieci mogły zro-
bić sobie pamiątkowe zdjęcia 
na przygotowanych na „Sel� e 
Day” ściankach fotogra� cz-
nych. Na zakończenie zajęć 
dotarła również pizza z oka-
zji „Dnia Pizzy”. W czwartek 
królowało rugby – zajęcia pro-
wadził Oktawian Polakow-
ski z ORLEN Orkan Socha-
czew, a dodatkową atrakcją 
był Dzień Kubusia Puchatka, 
była więc okazja do przebiera-
nek , a na uczestników czeka-
ły balony i tatuaże brokatowe. 
Piątek upłynął pod znakiem 
koszykówki. Młodzi zawod-
nicy zostali podzieleni na trzy 
grupy, w których zajęcia po-
prowadzili Dawid Juskowiak, 
Kamil Hupert i Hubert Wylot. 
Po dwóch godzinach ćwiczeń 
z piłką, rzutów do kosza i in-
nych elementów koszykówki 
zmęczeni i zadowoleni młodzi 
uczestnicy otrzymali pamiąt-
kowe dyplomy, gadżety klubo-
we i inne niespodzianki.

Ferie z MOSiR-em 
trwają. W poniedziałek 
22 stycznia zorganizowa-
no gry i zabawy na lodowi-

sku miejskim. A co przed 
nami?

23.01. 11.00-13.00, hala 
sportowa ul. Kusocińskie-
go 2 – zajęcia z Maciejem 
Cichockim z UKS Orkan 
Judo Sochaczew

24.01. 11.00-13.00, hala 
sportowa, ul. Kusocińskie-
go 2 – zajęcia z Dariuszem 
Cierebiejem z Lotki Socha-
czew

25.01. 11.00-13.00, hala 
sportowa ul. Chopina 101 
– zajęcia z Pawłem Kowal-
czykiem z Socho Futbol

26.01. 11.00-13.00, hala 
sportowa, ul. Kusocińskie-
go 2

K lu b    Honorow yc h 
Dawców Krwi Ziemi So-
chaczewskiej – pokaz 
pierwszej pomocy, gry i za-
bawy dla dzieci

27.01 - Festyn na zakoń-
czenie ferii z MOSiR-em

Sportowe ferie w MOSiR
Przez cały pierwszy tydzień ferii młodzi adepci sportu mogli poznawać różne 
dyscypliny podczas zajęć zorganizowanych przez Miejski Ośrodek Sportu 
i Rekreacji we współpracy z sochaczewskimi klubami. Nie zabrakło też 
niespodzianek dla uczestników „Bezpiecznych ferii na sportowo”.

S o c h a c z e w s k a   d r u ż y-
na koszykarska zanoto-
wała pierwszą porażkę 
w sezonie. 13 stycznia 
w Warszawie nasi koszy-
karze ulegli AZS Politech-
nika Warszawska 66:81. 

Było to drugie spotka-
nie Rysi w drugiej rundzie 
rozgrywek 3 ligi. Mecz ro-
zegrany w Warszawie miał 
chwilami bardzo wyrów-
nany przebieg, jednak so-
chaczewska drużyna, 
mimo że na trzy minuty 
przed końcem remisowa-
ła z warszawiakami, osta-
tecznie zakończyła mecz 
porażką. Jak zawsze dru-
żyna mogła liczyć na moc-
ny doping swoich kibiców 
– duża grupa przyjechała 

do hali przy ul. Zakrzew-
skiej. 

W tabeli prowadzi 
obecnie AZS, jednak ma o 
jeden rozegrany mecz wię-
cej niż Rysie. Nasza druży-
na czeka obecnie na termin 
zaległego spotkania. 

Sochaczewski zespół 
pojechał do Warszawy w 
składzie: Przemysław Wo-
romiej (2), Konrad Spław-
ski (2), Aleksy Białowąs 
(15), Łukasz Trojanowski, 
Dorian Benini (7), Grze-
gorz Dzieniszewski, Da-
wid Juskowiak (2), Patrick 
Benini (11), Marcin Kubiak 
(5), Maciej Pieklak (19), 
Aleksander Pawłowski (3), 
Kamil Hupert. 

Zdjęcia z FB Rysi So-
chaczew

Pierwsza porażka 
Rysi Sochaczew

Zakończyły się rozgrywki 
rundy zasadniczej ALPS. 
Przed nami pół� nały, któ-
re zostaną rozegrane 3 i 4 
lutego. 

Dziewiąta, ostatnia kolejka zo-
stała rozegrana 14 stycznia. 
Wyniki:

Zjednoczeni Volley So-
chaczew – Bielice – KS 
Piast Feliksów 1:3 (25:22, 
16:25, 21:25, 20:25)

Wyszogród – Volley 
Team Paprotnia 0:3 (20:25, 
19:25, 23:25)

Odbył się również za-
legły mecz siódmej kolejki: 

Disney Princess – KS 
Piast Feliksów 3:1 (25:19, 
25:17, 22;25, 25:21)

W tabeli na pierwszym 
miejscu jest Volley Team 

Paprotnia przed KS Piast 
Feliksów.

Pół� nały odbędą się 
w dniach 3-4 lutego. 

10.00 - Volley Team Pa-
protnia – Disney Princess

11.30 - KS Piast Felik-
sów – Zjednoczeni Volley 
Sochaczew - Bielice

4.02. rewanże
9.00 - Disney Princess – 

Volley Team Paprotnia
10.30 - Zjednoczeni 

Volley Sochaczew – Bielice 
– KS Piast Feliksów

MOSiR

Volley Team Paprotnia 
wchodzi z I miejsca

Nowy rok niedawno się 
rozpoczął, a Dragoni już 
zdobywają medale. 

W rozegranym 13 stycz-
nia Pucharze Europy 
Amatorskiego MMA zło-
to wywalczył Damian 

Bąba w kategorii Junior 
do 77 kg, srebro - Mi-
łosz Pisarek w kategorii 
Junior początkujący do 
55 kg, a brąz Jakub Mo-
krzanowski w kategorii 
Junior Początkujący do 
70 kg. 

Europejski sukces młodych Dragonów
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SOCHACZEWSKA

W całym powiecie socha-
czewskim odbędą się licz-
ne wydarzenia mające na 
celu zbiórkę pieniędzy, ale 
także integrację, dobrą za-
bawę i okazję do spotkań, 
bo przecież WOŚP to ra-
dosne, pełne życia i wspól-
notowe wydarzenie. Co się 
będzie działo?

Skarbonki stacjonarne 
i wirtualne
Już od kilku tygodni moż-
na wspierać Orkiestrę 
wrzucając datki do skar-
bonek stacjonarnych, usta-
wionych w wielu sklepach i 
placówkach – w tym roku 
jest ich 32. Wielu wolon-
tariuszy i instytucji zakła-
da też puszki wirtualne, do 
których można przekazy-
wać pieniądze drogą elek-
troniczną. Listę znajdziecie 
na stronie wosp.org.pl.

Plac Kościuszki 
w Sochaczewie
Jak zawsze w � nałową nie-
dzielę centralnym punk-
tem Sochaczewa będzie 
plac Kościuszki. Spotka-
cie tam, już od dziewiątej 
rano, Sochaczewskie Fia-
ty 126p ze swoimi dziel-
nymi autkami, będą też 
strażacy z OSP Brochów, 
którzy zaprezentują poka-
zy ratownictwa medycz-
nego i pierwszej pomocy. 
O strawę dla ciała (także 
od dziewiątej rano) zadba-
ją, jak co roku, motocykli-
ści z Boruta MC Poland, 
którzy na swoim � rmo-
wym grillu piec będą różne 
smakołyki i sprzedawać je 
za wrzutki do puszki. Bę-
dzie też nowość – na pla-
cu staną dwa ciągniki sio-
dłowe podstawione przez 
� rmę Poltrans – każdy 
chętny będzie mógł zajrzeć 
do środka i przymierzyć 
się do kierowania „krą-
żownikami szos”. W Or-

kiestrze zagrają także żoł-
nierze – na placu spotkacie 
37. Sochaczewski Dywi-
zjon Rakietowy Obrony 
Powietrznej, który przyje-
dzie z wyposażeniem bo-
jowym. Ze stoiskiem pro-
� laktycznym pojawi się 
sochaczewska policja. Nie 
zabraknie też Powiatowej 
Państwowej Straży Pożar-
nej w Sochaczewie. Straża-
cy pokażą swoje samocho-
dy pożarnicze oraz będący 
na ich wyposażeniu sprzęt. 
Chętni będą mogli zasiąść 
w pojeździe, poznać sprzęt 
strażacki oraz ubrać się jak 
strażak i spróbować swo-
ich sił w podawaniu wody 
z prądownicy.

Około 13.00 na placu 
pojawią się też uczestnicy 
sztafety „Z pierwszej sto-
licy do stolicy”, którzy zro-
bią sobie przystanek na tej 
długiej trasie. Uczestni-
cy podążają z Gniezna do 
Warszawy – będzie to 47 
biegaczy, w tym 11-osobo-
wa grupa dzieci. 

Finał w Moto Przystani
Bardzo atrakcyjnie zapo-
wiada się � nałowa niedzie-
la w Moto Przystani w Ple-
cewicach. Organizatorzy 
zapraszają już od 12.00 
wszystkich chętnych do 
wspólnej zabawy. Jed-
no wydarzenie zacznie się 
wcześniej, bo już o 10.30 
– będzie to „Zimowy ro-
dzinny spływ SUPowo-ka-
jakowy”. 

A poza tym sauna,   ja-
cuzzi,   morsowanie, gru-
powe przejażdżki   zabyt-
kowymi terenowymi Land 
Roverami po okolicy, loty 
helikopterem (jeśli pogoda 
będzie sprzyjająca), poka-
zy i przejażdżki samocho-
dami ze stowarzyszenia 
Sochaczewskie Fiaty 126p, 
regenerujący poczęstu-
nek: gorąca zupa, grzane 

wino, herbata, poczęstu-
nek przygotowany przez 
koła gospodyń wiejskich z 
Brochowa i Janowa (m.in. 
bigos, placki ziemniacza-
ne, gofry, wata cukrowa). 
Odbędzie się też koncert 
– wystąpią zespoły Psy-
cho Pigeon i Kamper Struś 
Drums (początek o 14.00). 
Zaplanowano atrakcje dla 
miłośników kamperów, 
zawody strongmanów, 
pokaz sprzętu strażac-
kiego, którym zajmie się 
OSP Brochów i licytacje 
orkiestrowych gadżetów. 
Szczegółowy program za-
interesowani znajdą na 
stronie Moto Przystani na 
Facebooku.

Orkiestry dla Orkiestry
Pod takim hasłem odbędzie 
się � nałowy koncert, któ-
ry organizują Państwowa 
Szkoła Muzyczna I i II stop-
nia w Sochaczewie i miasto 
Sochaczew. Na scenie zo-
baczymy aż pięć zespołów: 
chór PSM I stopnia, chór 
PSM II stopnia, orkiestrę 
smyczkową PSM I stopnia, 
orkiestrę kameralną PSM II 

stopnia oraz orkiestrę dętą 
i big band. W przygotowa-
nie dzieci i młodzieży do 
występu zaangażowali się 
Zbigniew Graca i Wojciech 
Ziółkowski (którzy popro-
wadzą zespoły) oraz Iwona 
Niemyjska, Mariusz Kielan 
i Michał Wojnarski. Zapo-
wiada się muzyczna uczta, 
zapraszamy do sali koncer-
towej szkoły 28 stycznia o 
17.00.

Licytacje orkiestrowe
Jak co roku dwa sochaczew-
skie portale prowadzić będą 
licytacje online orkiestro-
wych gadżetów i przedmio-
tów oraz usług przekaza-
nych przez darczyńców. Na 
stronach aukcje.e-socha-
czew.pl i licytacje.tusocha-
czew.pl znajdziecie biżute-
rię, smakołyki, rękodzieło, 
rozmaite usługi, książki i 
wiele innych interesujących 
fantów. Licytacje rozpo-
czynają się w najbliższych 
dniach, warto wcześniej 
przejrzeć długie listy gadże-
tów i wybrać swoje ulubio-
ne oraz zarejestrować kon-
ta. Przebieg licytacji będzie 

relacjonowało Radio Socha-
czew, w którym jak co roku 
gościć będą wolontariusze 
i członkowie sztabu. Swo-
je studio online prowadzić 
też będzie portal e-socha-
czew.pl.

Licytacje telefoniczne po 
raz kolejny organizuje gmi-
na Rybno. Na facebooko-
wym pro� lu Gmina Rybno 
gra z WOŚP będzie można 
zobaczyć wystawione fanty 
oraz zapoznać się z zasada-
mi licytacji. Trwają też au-
kcje na FB zorganizowane 
przez społeczności szkolne. 

Szkoły i przedszkola
Ze względu na ferie, w wie-
lu szkołach już odbyły się 
wydarzenia orkiestrowe – 
między innymi w Osiem-
dziesiątce, gdzie zorgani-
zowano kiermasz i loterię 
fantową. Grają przedszko-
laki, uczniowie szkół pod-
stawowych i średnich. 
Młodzież prześciga się w 
pomysłach, a zapowiedzi 
i szczegóły tych barwnych 
akcji można znaleźć na fan-
pejdżach poszczególnych 
placówek. 

Młodzieszyn 
zagra z przytupem
Od wielu lat tradycją stał 
się � nałowy dzień w Mło-
dzieszynie, gdzie organi-
zowane są koncerty, au-
kcje i inne wydarzenia. Nie 
inaczej będzie 28 stycznia. 
Urząd Gminy, który odpo-
wiada za całość przygoto-
wań, przyjmuje przedmio-
ty i vouchery na licytacje, 
stanęła tam też stacjonar-
na skarbonka. 

Od 16.00 zacznie dzia-
łać orkiestrowa kawiaren-
ka prowadzona przez KGW 
„Harde babki” i „Kamion-
ki”, loterię fantową popro-
wadzą seniorzy, a na scenie 
zaprezentują się zespoły 
i soliści z GOK. Strażacy 
grillować będą kiełbaski, 
przyjedzie też wojsko z po-
kazem sprzętu i pierwszej 
pomocy. Całość zakoń-
czy się bezfajerwerkowym 
Światełkiem do nieba.

wARszTat 
ARTystyczny
W swoje progi 28 stycz-
nia zaprasza także wARsz-
Tat ARTystyczny przy ul. 
Kwiatkowskiego. Od 10.00 
do 18.00 będą organizo-
wane warsztaty za wrzut-
kę, a na wolontariuszy cze-
kać będzie gorąca herbata 
i miejsce do odpoczynku. 

Hala w Chodakowie
Od 16.00 do 19.00 do cho-
dakowskiego obiektu za-
praszają Rysie Sochaczew. 
W hali zostanie rozegrany 
pokazowy mecz między so-
chaczewską drużyną a UKS 
Trójka Żyrardów (I liga ko-
biet). Przewidziano też do-
datkowe atrakcje – pokazy 
taneczne, występy, konkur-
sy i licytacje. Zapraszamy 
nie tylko fanów koszykówki. 

Sztab WOŚP przy Hufcu 
ZHP Sochaczew

Orkiestrowy rozkład jazdy
28 stycznia po raz 32 zagra Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy. Środki z tegorocznej zbiórki przeznaczone będą 
na zakup specjalistycznej aparatury dla oddziałów pulmonologicznych w polskich szpitalach. Hasło fi nału to „Płuca po 
pandemii. Gramy dla dzieci i dorosłych”.




